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Fünkešnica Dobrodošli na 
desnem bregu Mure

SPOŠTOVANE OBČANKE IN OBČANI!

Pošteno smo že zakorakali v predbožični čas, na kar nas 
poleg razsvetljenih in okrašenih hiš ter ulic opominjata 

vsesplošna potrošniška histerija in vsesplošno hitenje. Po-
zabljamo pa na bistvo božiča, na upanje, pričakovanje in 
povezanost v krogu svojih najbližjih. Na novo rojstvo, na 
nov začetek. 

Tudi naša občina je pred novim začetkom, saj so bile 
opravljene volitve za župana in člane občinskega sveta. 
Občinski svet se je že sestal, se konstituiral in pričel z de-
lom. Na zadnjih volitvah sem od Vas spoštovane občanke 
in občani prejel visoko podporo, ki na eni strani pomeni 
potrditev razvojne usmeritve naše občine, po drugi strani 
pa pomeni tudi veliko odgovornost in obvezo pri delu v pri-
hodnje. Hvala Vam za izkazano zaupanje. Ocenjujem, da 
je sestava občinskega sveta, ki je sestavljen iz modrosti in 
mladosti takšna, da nam bo tudi v bodoče uspelo delovati 
konstruktivno in za napredek ter razvoj celotne občine. Ve-
selim se že novih izzivov, obenem pa Vas vabim, da s svo-
jimi predlogi preko svetnikov ali pa neposredno pomagate 
sooblikovati razvoj naše občine. Občinski svet bo namreč 
v začetku leta že začel s sprejemanjem proračuna in načrta 
razvojnih programov za naslednje štiriletno obdobje, tako 
da bodo v teh dokumentih že začrtane smernice razvoja v 
naslednjih štirih letih. 

Sicer pa smo v preteklem mescu zaključili obnovo Ko-
lodvorske ulice, ki je dobila povsem novo podobo. Veseli 
me, da smo z dialogom, razumevanjem in dobrim sodelo-
vanje uspeli obnoviti celotno Kolodvorsko ulico, vključno s 
stranskimi cestami. Hvala vsem, ki ste pripomogli k temu 
in hvala prebivalcem Kolodvorske ulice za korektno sode-
lovanje in potrpežljivost v času obnove. 

Občina je v mesecu novembru po vseh dosedanjih za-
pletih uspela pripeljati projekt Energetske  sanacije osnov-
ne šole do točke,  da  je bil objavljen razpis za podelitev 
koncesije za energetsko pogodbeništvo. Postopki izbora za-
sebnega partnerja, skupaj s konkurenčnim dialogom in pri-
dobitvijo nepovratnih sredstev, bodo po terminskem planu 
potekali do pozne pomladi, tako da bi v poletnih počitni-
cah lahko končno pristopili k izvedbi del za prepotrebno 
energetsko sanacijo. 

Občina je prav tako uspešno zaključila postopke pode-
litve koncesije za Zbiranje in odvoz komunalnih odpadkov. 
Kot najugodnejši ponudnik je bilo izbrano Komunalno 
stanovanjsko podjetje d.o.o. iz Ljutomera, ki je bilo tudi do 
sedaj naš koncesionar. Precej nižje cene Zbiranja in odvoza 
komunalnih odpadkov bomo občani prvič zaznali na fe-
bruarskih položnicah. 

Še veliko manjših, a pomembnih dogodkov se je zgodilo 
v zadnjem obdobju v naši občini in zagotovo boste v tej šte-
vilki našli dodatne informacije o njih. 

Mesec december je v naši občini zaznamovan s številni-
mi dogodki. Tako je že odprta tradicionalna razstava jaslic 
v Rokodelskem centru DUO, tudi Božična vas Banovci je 
s postavljenimi več kot petdesetimi jaslicami že zasijala v 
polnem sijaju. Sledilo bo še več dogodkov, med njimi iz-
postavljam tradicionalno blagoslovitev konj v Veržeju in 
Božični koncert v Banovcih na praznik svetega Štefana, 26. 
decembra. 

Vabljeni, da se dogodkov udeležite v čim večjem številu.
Slavko Petovar, dipl. inž. agr., župan

Spoštovane obcanke in obcani, 

naj Vam skrivnost božicnega vecera  
prinese obilo miru, upanja in topline  
v objemu Vaših najdražjih. 
Novo leto 2019 pa naj bo polno srece, 
zdravja in uspehov!

Srecno 2019!

Župan Obcine Veržej
Slavko Petovar, dipl. ing. agr.  
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LOKALNE VOLITVE 2018 

V celotni Sloveniji so 18. novembra 2018 potekale lokalne volitve, kjer so si občani volili novo lokalno oblast. Tudi v Ver-
žeju so potekale že šeste lokalne volitve, odkar imamo svojo občino. Na njej smo izbrali novo lokalno vodstvo, župana in 
člane občinskega sveta. 

Na volitvah za župana Občine Veržej dne 18. 11. 2018 je bilo vpisanih v volilni imenik 1131 volivcev. Vseh oddanih gla-
sovnic je bilo 706. Neveljavne so bile 3 glasovnice. Veljavnih glasovnic je bilo 703 glasovnic. Rezultati:

zap.št. kandidat št. glasov % glasov predlagatelj
1 MOJCA ŠIJANEC 144 20,48 Rok Čirič in skupina volivcev
2 SLAVKO PETOVAR 559 79,52 SLS – Slovenska ljudska stranka

Na volitvah za člane Občinskega sveta občine Veržej dne 18. 11. 2018 so bili doseženi naslednji rezultati:

VOLILNA ENOTA  1 – BANOVCI
Vpisanih v volilni imenik: 180  
Oddanih gl.: 84  Neveljavnih gl.: 3 Veljavnih gl.: 81

zap.št. kandidat št. glasov % glasov predlagatelj
1 DENIS TRSTENJAK 81 100,00 SDS – Slovenska demokratska stranka

VOLILNA ENOTA  2 – BUNČANI
Vpisanih v volilni imenik:  143 
Oddanih gl.: 120 Neveljavnih gl.: 0 Veljavnih gl.: 120

zap.št. kandidat št. glasov % glasov predlagatelj
1 DOMINIK ŠTRAKL 83 69,17 SDS – Slovenska demokratska stranka
2 BRANKO VRŠIČ 92 76,67 Jožef Tušak in skupina volivcev
3 MOJCA LORENČIČ 44 36,67 DESUS – Demokratična stranka upokojencev 

Slovenije

VOLILNA ENOTA 3 – VERŽEJ
Vpisanih v volilni imenik:  321
Oddanih gl.: 222 Neveljavnih gl.: 9 Veljavnih gl.: 213

zap.št. kandidat št. glasov % glasov predlagatelj
1 VINKO KAPUN 79 37,09 SDS – Slovenska demokratska stranka
2 JOŠKO LADIHA 89 41,78 DESUS – Demokratična stranka upokojencev 

Slovenije
3 ANDREJ OSTERC 120 56,34 Andrej Mernik

VOLILNA ENOTA  4 – VERŽEJ
Vpisanih v volilni imenik:  487 
Oddanih gl.: 280 Neveljavnih gl.: 3 Veljavnih gl.: 277

zap.št. kandidat št. glasov % glasov predlagatelj
1 IGOR KOTARŠČAK 120 43,32 David Flinčec
2 ALEX BOBNJAR 154 55,60 Daniel Škraban
3 ERIK STRANJŠAK 61 22,02 SDS – Slovenska demokratska stranka
4 DRAGO LEGEN 160 57,76 SLS – Slovenska ljudska stranka
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V skladu s 107. členom Zakona o lokalnih volitvah je bil za župana Občine Veržej izvoljen:
Slavko Petovar, rojen 26. 7. 1973, Bunčani 22D, 9241 Veržej

V skladu z 11. členom Zakona o lokalnih volitvah so bili v Občinski svet občine Veržej izvoljeni naslednji kandidati:
1. Denis Trstenjak, roj. 27. 11. 1991, Banovci 2, 9241 Veržej I. volilna enota
2. Branko Vršič, roj. 28. 9. 1956, Bunčani 27, 9241 Veržej II. volilna enota
3. Dominik Štrakl, roj. 9. 2. 1991, Bunčani 49, 9241 Veržej II. volilna enota
4. Andrej Osterc, roj.  25. 9. 1975, Kolodvorska ulica 24, 9241 Veržej III. volilna enota
5. Joško Ladiha, roj. 23. 4. 1946, Mladinska ulica 19, 9241 Veržej III. volilna enota  
6. Drago Legen, roj. 8. 7. 1956, Ulica Franja Kozarja 34, 9241 Veržej IV. volilna enota 
7. Alex Bobnjar, roj. 29. 11. 1984, Ulica Franja Kozarja 26, 9241 Veržej IV. volilna enota
8. Igor Kotarščak, roj. 17. 8. 1992, Gozdna ulica 10, 9241 Veržej IV. volilna enota

Na podlagi 92. člena Zakona o lokalnih volitvah je Občinska volilna komisija Veržej, zaradi nezadostnega števila kan-
didatov v volilni enoti 1 – Banovci, razpisala naknadne volitve za člana Občinskega sveta Občine Veržej v volilni enoti 
1 – Banovci in so potekale v nedeljo, 2. decembra 2018. Občinska volilna komisija Veržej je ugotovila naslednje rezultate:

VOLILNA ENOTA  1 – BANOVCI
Vpisanih v volilni imenik:  179  
Oddanih gl.: 47   Neveljavnih gl.: 0  Veljavnih gl.: 47

zap.št. kandidat št. glasov % glasov predlagatelj
1 DEJAN KOLARIČ 47 100,00 SLS – Slovenska ljudska stranka

V skladu z 11. členom Zakona o lokalnih volitvah je bil v Občinski svet Občine Veržej izvoljen naslednji kandidat:
1. Dejan Kolarič, roj. 5. 1. 1984, Banovci 12 a, 9241 Veržej I. volilna enota

Vesna Legen, 

tajnica Občinske volilne komisije Veržej
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Novoizvoljeni člani občinskega sveta in župan so se 
10. decembra 2018 sestali na prvi redni seji, ki je bila 

hkrati tudi konstitutivna. Sejo je vodil najstarejši član ob-
činskega sveta Joško Ladiha, na njej pa so potrdili mandate 
vsem izvoljenim članom občinskega sveta. Novoizvoljeni 
člani občinskega sveta so sprejeli tudi ugotovitveni sklep o 
izvolitvi župana Občine Veržej. 

Po potrditvi za župana je župan Slavko Petovar podal 
slovesno zaprisego, da bo funkcijo župana opravljal po 
ustavi in zakonih, vestno in odgovorno ter v dobrobit vseh 
občank in občanov.                                  

Občinski svet je nato imenoval Komisijo za mandatna 
vprašanja, volitve in imenovanja, ki ji bo v mandatnem ob-
dobju 2018-2022 predsedoval predsednik Dominik Štrakl, 
njena člana pa bosta Alex Bobnjar in Denis Trstenjak. 
Komisija bo do naslednje seje pripravila predlog sestavov 
vseh delovnih teles.

           Vesna Legen, Občinska uprava Občine Veržej

KONSTITUIRANJE NOVEGA OBČINSKEGA SVETA

Zaprisega župana Slavka Petovarja  
Občinski svet Občine Veržej 2018-2022 
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KOLODVORSKA ULICA JE OBNOVLJENA

Občina Veržej je od avgusta do sredine novembra iz-
vajala rekonstrukcijo Kolodvorske ulice. Prepotrebna 

obnova zelo prometne ceste je bila spomladi vključena v 
Občinski proračun za leto 2018. To je bila podlaga za izved-
bo javnega naročila za izbor najugodnejšega izvajalca del.  
Občina je pridobila tri ponudbe, najugodnejša pa je bila po-
nudba podjetja AMG Zemljak d.o.o., skupaj s partnerskim 
podjetjem Asfalti Ptuj d.o.o. Izvajalec je z deli pričel v avgu-
stu. Dela so obsegala gradnjo meteorne kanalizacije, novo-
gradnjo pločnika in rekonstrukcijo vozišča z njegovo razši-
ritvijo. Sočasno z izvajanjem rekonstrukcijskih del je bila v 
celoti na novo zgrajena fekalna kanalizacija, prav tako pa je 
podjetje Teleing Gradnje d.o.o. za ponudnika telekomuni-
kacijskih storitev Telemach d.o.o. izvedlo gradnjo zemeljske 
kanalizacije za bodoče optično telekomunikacijsko omrež-
je. Ob obnovi Kolodvorske ulice so bile obnovljene še tri 
stranske ceste v tej ulici, za katere je bilo v okviru projekta 
urejeno lastništvo in prenos v javno dobro. Vsa dela so bila 
zaključena sredi novembra, ko je občina prevzela novozgra-
jeno infrastrukturo v upravljanje.  
Fizični kazalniki obnove so naslednji: 
• urejena cestna infrastruktura z odvodnjavanjem  
 v dolžini 435 metrov,
• novozgrajen pločnik v dolžini 435 metrov,
• novogradnja fekalne kanalizacije v dolžini 390 metrov,
• novogradnja optičnega telekomunikacijskega omrežja  
 v dolžini 390 metrov.

S celovito rekonstrukcijo in ureditvijo Kolodvorske uli-
ce so se  izboljšale  vozne  razmere na eni od najprometnej-
ših lokalnih cesti v občini, bistveno se je povečala varnosti 
vseh uporabnikov ceste, še posebej najbolj ranljivih udele-
žencev v prometu, torej peščev in  kolesarjev. Zaradi ure-
jene meteorne kanalizacije bo v prihodnje zagotovo manj 
težav z meteorno vodo za vse prebivalce Kolodvorske ulice. 
Obnovljena Kolodvorska  ulica pa prinaša  bistveno lepši in 
privlačnejši izgled tega dela naselja Veržej. 

Skupna vrednost obnove Kolodvorske ulice  skupaj z do-
datnimi deli je bila 171.713,81 EUR. Občina je za izvedbo 
projekta na podlagi 23. člena o financiranju investicij ob-
čin pridobila 18.776,00 EUR nepovratnih sredstev in prav 
toliko povratnih sredstev v obliki brezobrestnega kredita. 
Preostanek investicije je občina financirala iz proračuna. 

Izgradnjo fekalne kanalizacije v višini 24.928,31 EUR je 
občina v celoti financirala iz namenskih sredstev pobrane 
omrežnine, v okviru izvajanja javne službe odvajanja ko-
munalnih voda. Gradnjo optičnega telekomunikacijskega 
omrežja je v celoti financiral ponudnik Telemach d.o.o. 

Vsem občankam in občanom, še posebej pa stanoval-
cem Kolodvorske ulice želimo prijazno in varno uporabo 
nove infrastrukture. 

Kolodvorska nekoč …

... in danes.
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INTERVJU

Najprej nekaj za tiste, ki skupine SPES morda še ne 
poznajo – kako je nastala, koliko časa delujete, kakšno 
glasbo izvajate? 

Smo Glasbena skupina SPES, ki jo primarno v akustični 
zasedbi sestavljamo Urška Ivančič (vokal, ukulele), Moni-
ka Ivančič (vokal, violina), Bojana Škrlj (vokal, klaviature, 
orgle), Luka Škrlj (vokal, kitara, cajon), kadar pa akustič-
nemu dodamo »glasnejši« pridih, se nam pridružijo še Rok 
Škrlj (bas kitara), Primož Jereb (kitara), Miha Kržmanc 
(bobni). Prihajamo vse od vzhoda (Veržej) do zahoda (Dre-
nov Grič-Bevke-Logatec) Slovenije. 

Glasba vsakega od nas spremlja že od rojstva. Takrat se 
seveda vsi še nismo poznali. :) Pred osmimi leti smo pod 
imenom SPES začele delovati tri sestre (Monika, Urška, Bo-
jana) iz Veržeja, čez tri leta pa so se pridružili še drugi člani 
z Notranjske. Tako je zasedba dobila celostno podobo in 
nadgradila zgolj akustično ustvarjanje sodobne krščanske 
glasbe.

Sodobna krščanska glasba? Katere so značilnosti tega 
žanra?

Sodobna krščanska glasba je poseben, novejši, so-
dobnejši žanr krščanske glasbe. Krščanska glasba je v svoji 
osnovi pomemben del bogoslužja. Je bogoslužno opravi-
lo, prav tako kot pridiga duhovnika, 
branje božje besede, evangelija, itd. S 
krščansko glasbo želimo bogoslužje še 
obogatiti. Iz Amerike pa je nekako vse 
bolj že v 90. letih začel prihajati mo-
dernejši stil krščanske glasbe, s katero 
so želeli slaviti in hvaliti Boga. Tako 
večkrat lahko zasledimo tudi izraz 
slavilna glasba. Gre pravzaprav za vse 
žanre glasbe, ki so združeni pod skup-
nim imenom – sodobna krščanska 
glasba. Prisluhnemo lahko vse od pop, 
rock, gospel, country do indie folk, re-
ggae itd. glasbenim izvajalcem, le da 
so njihove skladbe v profanem vzduš-
ju. Pomeni, da sta tako besedilo kot 
tudi melodija usmerjena k slavljenju 
božjega stvarstva. Izvajalci sodobne 
krščanske glasbe se namreč zavedajo, 

da so glasbene talente prejeli zato, da preko njih oznanjajo 
veselo sporočilo – evangelij tukaj na Zemlji. 

Je v Sloveniji ta žanr glasbe »živ«? Kje največ nastopate?
Sodobna krščanska glasba je v Sloveniji zelo živa in se 

seveda vedno bolj tudi razvija. Nismo še na nivoju, kot so ga 
vajeni v Ameriki – ZDA, v Veliki Britaniji, Franciji, Nemči-
ji, kjer izvajalci sodobne krščanske glasbe celo prehitevajo 
svetovno znane izvajalce moderne glasbe na glasbenih le-
stvicah, vendar smo na dobri poti, da se temu približamo. 
V ZDA so to npr. Lauren Daigle, For King and Country, 
Kari Jobe, Hillsong United itd. V Sloveniji deluje kar ne-
kaj glasbenih skupin in posameznikov, ki izvajajo sodob-
no krščansko glasbo. Če omenimo le nekatere, ki se s tem 
ukvarjajo že od vsega začetka in so pravi nosilci tega žanra 
v Sloveniji – skupina Svetnik, skupina Gloria. Največji pod-
pornik SKG (sodobne krščanske glasbe) pa je zagotovo Ra-
dio Ognjišče. Pod njihovim okriljem sedaj že več let poteka 
Festival Ritem srca v Ljubljani (prej Ritem duha), katerega 
smo se tudi Spesovci že dvakrat udeležili, naša Bojana pa je 
na njem samostojno prepevala v Mariboru, ko se je festi-
val imenoval še Ritem duha. V bistvu pri sodobni krščanski 
glasbi ne gre za nastopanje, ampak slavljenje – prepevanje 
in ustvarjanje skladb za Boga. Gre za glasbo, ki občestvu 

NE NASTOPAMO, AMPAK SLAVIMO!

Skupina SPES

V času adventa in božičnih praznikov še posebej veliko razmišljamo o družini, prijateljih, ki nas obkrožajo, skupnosti, v 
kateri živimo. Glasbeno skupino SPES, čeravno v zadnjem času raztepeno po različnih krajih Slovenije, povezujejo prav 
družina, prijateljstvo, skupnost. Skupino namreč sestavljajo sestre iz glasbene družine Ivančič iz Veržeja – Bojana, Urška in 
Monika – moški del pa zastopa Bojanin mož, Luka Škrlj. O glasbi, družini in še čem smo se pogovarjali tudi za naše občinsko 
glasilo Fünkešnica.
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pomaga priti bližje Stvarniku. Glasbo, ki odpira srca ljudi, 
da se prepustijo božji ljubezni, najdejo mir v Njem in preko 
glasbe začutijo, kako srčen je božji objem za vsakega člo-
veka. Vsakega. V teh pesmih se lahko najde vsakdo, ki vsaj 
za kanček prepusti svoje srce, da sprejme tisto Višje, Božje. 
Največ torej prepevamo na slavilnih večerih za mlade, pri 
bogoslužju, dobrodelnih koncertih, porokah, obletnicah sv. 
zakona in raznih duhovnih ter družabnih srečanjih za mla-
de po Sloveniji. 

Sicer so vas poti življenja trenutno odpeljale iz Veržeja, 
a se vedno znova z veseljem vračate. Kaj je tisto, kar vas 
najbolj veže na Veržej?

Brez obotavljanja lahko rečemo, da je največji zaklad, 
zaradi katerega se z veseljem vračamo v Veržej, družina. 
Družina, naši starši so zaslužni za to, da so od Boga najprej 
sprejeli dar življenja in nas potem vzgajali v tem duhu. 
Glasba je bila in še vedno je globoka vez med nami – sestra-
mi in bratom, starši in otroci. Mama Marjeta in ata Bojan 
nam vsak trenutek svojega življenja brezpogojno izkazujeta 
ljubezen do Življenja, ljubezen do glasbe, do družine. To je 
res največji dar, za katerega smo neizmerno hvaležni.

Enega izmed svojih videospotov ste posneli prav v 
Veržeju in tudi tako dali vedeti, od kje prihajate … 

Res je. Videospot za pesem V Luč Ljubezni, ki sta jo 
napisala Bojana in Luka, smo posneli na veržejskih tleh. V 
bistvu nismo niti veliko razmišljali o lokaciji. Vedeli smo, 
da želimo vključiti prelepo slovensko naravo in glede na be-
sedilo pesmi prikazati čudovito stvarstvo, s katerim je bila 
obdarjena Slovenija. Ker je Veržej res eden izmed pravih 
biserov Slovenije, in ker smo dekleta tu bile oz. smo še do-
mačinke, smo se odločili, da se sprehodimo po veržejskih 
poteh. Paziti smo morali, da ujamemo ta prave sončne žar-
ke, ko naša polja, travniki in gozdovi še posebej zažarijo ter 
se primerno obvarovati pred komarji, ki jih je bilo v času 
snemanja res ogromno.:) Videospot si lahko ogledate na 
našem youtube kanalu pod imenom Skupina Spes – V Luč 
Ljubezni. 

Sicer pa se še vedno veliko vključujete tudi v skupnost – 
tako kot skupina, družina in posamezni družinski člani. 
Zakaj je po vaše tako pomembno, da smo posamezniki 
aktivni člani družbe, kjer živimo?

Če nam je Bog podaril talente, zakaj bi jih potem človek 
zadrževal zase? S tem nisi naredil nič koristnega za ta svet. 
Vsakemu je namenjeno posebno poslanstvo. Naša izbira 
je, ali bomo vse te darove tudi izkoristili za nekaj dobrega, 
večjega. Ko se razdajaš za druge, ne delaš za svojo korist. S 
tem napolnjuješ ljudi okoli sebe, deliš dobro, ki je v bistvu 
vsakega človeka, sam pa pri tem neznansko rasteš. Ne gre 
za rast v materializmu, v uživanju na vsakem koraku. Gre 
za rast duše, rast v dobrem, ki ga lahko vsakodnevno deliš 
sočloveku. Tega bi se morali veliko več zavedati. 

Ob koncu bi morda želeli sporočiti še kakšno željo 
našim bralcem …

Živite iskreno, s polnim srcem in glavo usmerjeno pro-
ti nebu. Naj vas dobra glasba spremlja na vsakem koraku 
in veseli bomo, če boste prisluhnili tudi sodobni krščanski 
glasbi. Nas pa lahko spremljate na facebook profilu: Skupi-
na Spes, instagram profilu: Spes music in prej omenjenem 
youtube kanalu: Skupina Spes. 

Hvala za pogovor in veliko uspeha še naprej pri vašem 
ustvarjanju.

Ivan Kuhar
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Razstava slovenskih jaslic, otroških jaslic in 
jaslic iz krep papirja

V času družinskih prazni-
kov je v Rokodelskem centru 
Veržej še posebej praznično. 
Letošnjo, 11. Razstava slo-
venskih jaslic, na poseben 
način bogatijo jaslice iz krep 
papirja, ustvarjalke Ane Ja-
ušovec. Za popolno podobo 
božične noči poskrbijo še 
ostali jasličarji in rokodelci 

s celotne Slovenije ter otroci osnovnih in srednjih šol ter 
vrtcev, ki sodelujejo na natečaju, ki ga vsako leto razpišemo. 

Ana Jaušovec prihaja iz Huma pri Ormožu. Je aktivna 
članica Prosvetnega društva Janez Trstenjak, kjer je že dve 
desetletji zelo aktivna tudi sekcija rokodelcev. Za delova-
nje slednje je najbolj zaslužna Ana Ratek, ki je sredi 90. let 
"za svojo dušo" opravila raziskavo o tradiciji in kulturi ro-
kodelstva na širšem ormoškem območju. Ker je o različ-
nih tehnik izdelovanja iz naravnih materialov, zlasti med 
ženskami, zbrala veliko nesnovnega bogastva, se je v njih 
začela poskušati tudi sama. V sekcijo je pritegnila tudi šte-
vilne ženske, med njimi tudi Ano Jaušovec, ki se je uveljavi-
la kot unikatna izdelovalka jaslic iz krep papirja.  

Kot vse razstave do sedaj pa so obogatili tudi drugi pri-
znani jasličarji iz celotne Slovenije ter naši najmlajši, ki so-
delujejo na razstavi v sklopu natečaja. 

Razstava je na ogled:
od 7. 12. 2018 do 2. 2. 2019 
- ob delavnikih od 9.00 do 15.00 ure, 
- ob sobotah od 9.00 do 12.00 ure  

        (ob nedeljah po dogovoru)
23., 25., 26., 30. 12. 2018, 1. in 2. 1. 2019
- vsak dan od 13.00 do 17.00 ure.

Božična vas v naselju Banovci
je na ogled od 14. 12. 2018 do 6. 1. 2018. 

Božična vas Banovci bo znova ponudila številne jaslice 
na dvoriščih krajanov. Prav ta čar »dvorišča« daje domač-
nost božične vasi. Domačini s prijazno besedo, ponosom in 
svojo ustvarjalnostjo prepričajo še tako zahtevnega obisko-
valca, da skozi podobe jaslic tudi sam postane del božične 

noči. Tako nevsiljivo in preprosto. Brez nepotrebne dodatne 
dekoracije, le z ustvarjeno pritajeno svetlobo, usmerjeno v 
središče dogajanja, v jaslice. Če k temu dodamo še številne 
dogodke, ki se bodo odvili v času božične vasi in topel spre-
jem domačinov ob vaškem gasilskem domu, se boste hitro 
počutili kot eden izmed nas. Vabljeni na Božični koncert 
pri gasilskem domu, ki bo 26. 12. 2018 ob 18. uri.  
 
Dogajanje v Termah Banovci
• 21. 12. 2018 ob 15. uri: Božični bazar pred hotelom 

Term Banovci
• 22. 12. 2018  ob 15. uri: Božični bazar s koncertom 

božičnih pesmi 
• 23. 12. 2018 ob 13. uri: Božični bazar pred hotelom 

Term Banovci  
• 25. 12. 2018 ob 15. uri: Božični bazar z otroško 

gledališka predstava in obisk Božička
• 26. 12. 2018  ob 15. uri: Božični bazar pred hotelom 

Term Banovci

NOVOST
Božični pohod – izpred Gasilskega doma v Banovcih 
bo krenil 23. 12. 2018 ob 14.00 uri. Podali se bomo 
do razstave jaslic v Rokodelskem centru DUO Veržej, 
nadaljevali do razstave medenih hišk v Čebelarskem 
muzeju in si ogledali Božično vas Banovci še v temi.

2. Razstava Medenih hišk v Čebelarstvu Tigeli 
- Čebelarski muzej 

od 10. 12. 2018 do 6. 1. 2019
Ob obisku Čebelarstva Tigeli si boste v teh lepih praz-

ničnih dneh skupaj z družino ali prijatelji lahko ogledali 
skupno kar 35 medenih hišk.

V soju božičnih lučk pa si boste polepšali božično pra-
vljico z medenimi dobrotami.

Ne skrbite, če boste videli majhne hiške, v očeh vaših 
otrok bodo zelo velike.

Medene hiške si lahko ogledate:
- vsak dan od ponedeljka do sobote  

         od 12.00 do 17.00 ure
 - ob nedeljah in praznikih  

          po predhodnem dogovoru
24. in 25. 12. 2018 - zaprto
31. 12. 2018 in 1. 1. 2019 - zaprto

TURISTIČNI UTRIP

2018/19
Prlekija

bozicna
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Vrtec

BRALNI NAHRBTNIK

Čas preživet z otrokom ob knjigi, z branjem, pripove-
dovanjem in pogovarjanjem, je kvalitetno preživet čas. 

Starši otroku z branjem spodbujajo pozitiven odnos do bra-
nja, jezika, knjig. 

V Vrtcu Veržej smo se tako odločili, da bomo v mese-
cu novembru v naši skupini posvetili več časa in dejavnosti 
prav knjigi in knjižnim junakom. Obiskali smo šolsko knji-
žnico, kjer imajo veliko knjig za majhne in velike. Knjižni-
čarka Marjana nam je prebrala  zgodbico o malem mucku 
in se pogovarjala z nami o knjigah.

V ta namen smo izbrali nekaj knjig, ki si jih otroci lahko 
nesejo domov, ali pa svojim prijateljem v vrtcu  predstavi-
jo knjigo, ki jim je najljubša in jo imajo doma. Dejavnost 
bomo nadgrajevali z dramatizacijami in lutkovnimi igrica-
mi vzgojiteljic in otrok.         Vzgojiteljice srednje skupine

Najprej smo otrokom prebrale pravljico »Čebelica Meli«, 
ki je bila otrokom zelo všeč in so jo hoteli slišati večkrat. 
Naslednji dan smo v igralnico prinesle »EKO SMREKO« in 
jih seznanile, kaj bomo delali. Smreko so otroci pobarvali s 
tempero barvo. Iz pakirnih vrečk so otroci naredili kroglice 
za trup čebel, katere so pobarvali s črnim flomastrom. Ena 
skupina otrok je izrezala oči iz papirja in krila iz časopisne-
ga papirja. Na koncu so čebelice nalepili na smreko.

Pri dejavnosti so sodelovali vsi otroci srednje skupine, ki 
so se pri tem zelo zabavali in uživali.

Vzgojiteljice srednje skupine

MIKLAVŽ IN PARKELJ V VRTCU

V četrtek, 6. 12. 2018 sta otroke našega vrtca obiskala 
Miklavž in parkelj. V vreči sta imela za vse otroke čo-

koladni priboljšek. Pri otrocih sta vzbudila veliko presene-
čenje in veselje, pri nekaterih pa tudi malo strahu. Hvala 
dedku Milanu in babici Tereziji Marinič za dobro medgene-
racijsko sodelovanje in za popestritev dopoldneva v našem 
vrtcu.                Vzgojiteljice vrtca Veržej

NATEČAJ »DELUJ EKO - OHRANI ČEBELO 
IN SMREKO«

Otroci in vzgojiteljice srednje skupine smo se prijavi-
li na natečaj »Deluj eko - ohrani čebelo in smreko«, 

z namenom otrokom predstaviti na njim primeren način 
čebele in njihovo pomembno vlogo v naravi in našem živ-
ljenju.
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OBISKALI SMO ATIJA ČEBELARJA

V mesecu novembru smo otroci starejše skupine obi-
skali čebelarja Branka Jureš. Na preprost in otrokom 

primeren način je prikazal, kako čebele nabirajo med in 
kakšen je postopek pridelave medu za uporabo. Poizkusili 
smo domače medenjake in pili medov sok, kar nam je bilo 
še najbolj všeč. Ker smo od čebelarja dobili med, smo se 
naslednji dan v vrtcu odločili, da se še sami preizkusimo v 
peki medenjakov. Zato smo pripravili igralnico, si pridno 
umili roke in začeli izdelovati medenjake. Otroci so uživali 
ob izrezovanju testa z modelčki. Veselje je bilo nepopisno, 
ko je zadišalo po vrtcu. Še posebej smo bili ponosni na naše 
piškote, saj je naslednji dan bil Slovenski tradicionalni zaj-
trk in smo medenjake jedli majhni in veliki iz našega vrtca. 
Ponudili smo jih tudi našim gostom, ki so nas na ta dan 
obiskali.        Mateja Fras in Monika Stajnko

SKRB ZA PTIČKE

Letos nas je presenetil Erikov dedek in nam iz lesa iz-
delal ptičjo krmilnico in valilnico. Ptičjo krmilnico je 

sestavil v starejši skupini, da so ga otroci opazovali pri delu. 
Postavili smo jo ob grm pred vrtcem, kjer bomo pozimi 
hranili siničke in druge ptice. Valilnico je pritrdil na drevo 
vrtčevskega igrišča.

V imenu vrtca se dedku še enkrat zahvaljujemo za vlo-
žen trud.            Vzgojiteljici Teja in Monika
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Šola

ERASMUS ČEŠKA

Zadnji teden oktobra bo za štiri učenke in dva učitelja 
Osnovne Šole Veržej ostal zapisan v spominu kot te-

den, ko smo v okviru evropske programa Erasmus+ in pro-
jekta Historical Borders in Europe - Ancient Limits, New 
Opportunities, obiskali Češko Republiko. Udeležile so se ga 
učenke devetega razreda Lara, Živa, Neja in Katja ter učite-
lja Sašo in Staš. V okviru priprav smo spoznavali osnovne 
fraze jezikov partnerskih držav v našem projektu in  podob-
ne besede v slovenskem in češkem jeziku. Ugotovili smo, da 
sta si češki in slovenski jezik dokaj podobna in pričakovali 
smo, da pri komunikaciji z gostitelji ne bomo imeli večjih 
težav. Izkazalo se je, da lahko mnogo besed razumemo, ko 
jih preberemo, nekaj lahko razumemo, ko nam počasi po-
novijo besedo, ko pa so se gostitelji pogovarjali med sabo, je 
bilo težko razumeti o čem teče pogovor. Naučili smo se tudi 
nekaj osnovnih podatkov, datumov, pomembnih krajev in 
oseb vezanih na Češko republiko. Le-te informacije smo na 
gostiteljski šoli uporabili v Kahoot kvizu. Dokaj podrobno 
smo se poglobili tudi v geografske značilnosti Češke, saj 
smo morali pripraviti in jih pozneje na šoli tudi predsta-
viti. Pred odhodom smo morali še prebrskati novice o naši 
gostiteljski državi in jih zbrati v obliki časopisa. S temi ak-
tivnostmi smo spoznali Češko in tako bili pripravljeni na 
projektni obisk. 

Na potovanje smo se odpravili s kombijem zgodaj zjut-
raj v nedeljo, 21. 10. 2018. Ker na cesti ni bilo večjih za-
stojev smo do Brna, drugega največjega mesta na Češkem, 
ki je bilo na naši poti, prispeli kmalu po deveti uri zjutraj. 
Opravili smo malico in si ogledali središče mesta. Bili smo 
enotnega mnenja, da je mesto tako lepo in zanimivo, da se, 
če bo le možnost, tja še kdaj odpravimo. Od tam smo pot-
rebovali le še dobri dve uri do našega cilja. 

V mestu Kolin so nas nekaj čez tretjo uro popoldan že 
čakale gostiteljske družine in koordinatorica projekta na 
češki partnerski šoli.

Gostovali smo na šoli Základní školi Kolín V. Naše vtise 
smo primerjali in prišli do skupnega zaključka, da je šola 
dobro opremljena v starejši in zanimivi stavbi. Šolski pripo-
močki in izdelki učencev so razstavljeni po vseh hodnikih 
in stopniščih. Na hodnikih imajo tudi vreče za sedenje, kjer 
lahko učenci beroč knjige ali revije počakajo na naslednjo 
uro. Po ogledu šole smo popoldan preživeli v gostiteljskem 
kraju, kjer smo si ogledali mestno hišo, v kateri nas je spre-
jel župan in nam vsakemu podaril priložnostno darilce v 
spomin na obisk Kolina. V kleti mestne hiše smo si ogle-
dali tudi pomembnejše izkopanine iz okolice in se pozneje 
odpravili še na ogled sinagoge in židovskega pokopališča. 
Oboje ima velik pomen za zgodovina mesta, saj je v pre-
teklosti v kraju bivala zelo velika židovska skupnost, ki je 
zaznamovala kraj. Po sprehodu po uličicah Kolina smo 

končali z ogledom mesta in proti večeru obiskali še največji 
indijanski šotor (vigvam) na svetu.

Torek smo izkoristili za ogled bližnjega kraja Kutna 
Hora, ki je vpisan na seznam svetovne kulturne dediščine 
pod okriljem organizacije UNESCO. Kutna Hora je kraj ve-
like zgodovinske vrednosti. Obiskali smo nekdanji rudnik 
srebra, kjer smo nekateri začutili, kako je bilo rudariti v 
popolni temi in majhnem prostoru. Ogledali smo si tudi 
katedralo Svete Barbare, ki nas je navdušila s svojo veliko-
stjo in arhitekturo. Nič manj ni bila zanimiva cerkev Svete-
ga Jakoba in pa strašljiva kostnica Sedlec, kjer je iz pravih 
človeških kosti sestavljeno marsikaj, od lestenca, okvirjev in 
podobno. Arhitektura kraja nas je res popeljala v zgodovino 
in počutili smo se, kot da smo potovali v preteklost.

Po dveh dneh so se učenci med sabo že dodobra spozna-
li in tako so sredo dopoldan izkoristili za učno-spoznavne 
igre in predstavitve na šoli. Odigrali smo tudi Kahoot kviz 
o poznavanju gostiteljske države. Popoldne smo učenci in 
učitelji preživeli ločeno. Učenci so s svojimi gostitelji spoz-
navali okolico, učitelji pa smo imeli prost popoldan z izje-
mo ogleda bližnje dolgo časa zapuščene pivovarne, ki zdaj 
zadnji dve leti ponovno obratuje.

Dan, ki smo ga vsi komaj čakali, je končno napočil. Cel 
četrtek smo namreč preživeli v Pragi in si ogledali veliko 
znamenitosti, katere je težko vse našteti, ker smo ob spreha-
janju po ulicah na vsakem koraku bili s strani vodičke opo-
zorjeni na to in ono pomembno stavbo ali spomenik. Kar je 
pri večini naredilo največji vtis, je bil praški grad, kjer pre-
biva predsednik Češke Republike in kjer se nahaja svetov-
no znana katedrala Svetega Vida, ki smo si jo okoli devete 
ure zjutraj lahko ogledali, še preden se vanjo in okolico nje 
zgrnejo trume turistov iz vsega sveta in ti onemogočijo mi-
ren in spoštljiv ogled svetovne znamenitosti. V neposredni 
bližini stoji še bazilika Svetega Jurija, ki je manjša, a nič kaj 
manj zanimiva. Med vinogradi Svetega Venčeslava smo se 
spustili do centra Prage, kjer so si učenci privoščili obrok v 
svoji najljubši restavraciji s hitro hrano. S polnimi trebuščki 
smo se sprehodili čez famozni Karlov most ki so ga pričeli 
graditi davnega leta 1342. Iz samega mostu smo se naužili 
čudovitega razgleda na oba bregova reke Vltave in na vse 

Vs
e 

fo
to

 A
rh

iv
 O

Š 
Ve

rž
ej



 Fünkešnica ≈ december 2018  13

UTRIP OSNOVNE ŠOLE

bližnje znamenitosti. Na drugi strani Vltave smo si na Sta-
romestnem trgu ogledali fascinantno in v najmanjše detajle 
izdelano astronomsko uro, ki je postavljena na mestno hišo. 
Vdihnili smo tudi del zgodovine na Venčeslavovem trgu, 
ki je kraj, kjer so se odvila vsa pomembnejša dogajanja iz 
Češke preteklosti. Med vsemi pomembnimi in zanimivimi 
stavbami so se nam vtisnile v spomin preštevilne stojnice s 
Češko tradicionalno kulinarično poslastico, ki se imenuje 
Trdelnik. Utrujeni, a polni vtisov smo se vrnili v Kolin, kjer 
so nam gostitelji pripravili poslovilno zabavo. Prejeli smo 
certifikate o udeležbi in se uradno poslovili od naših novih 
prijateljev iz Poljske, Češke, Italije, Španije in Portugalske.

Za bolj tehnične osebe je bil petkov dopoldan prava 
poslastica. Obiskali smo namreč tovarno TPC Avto Kolin, 
kjer proizvajajo avtomobile znamk Toyota, Peugeot in Ci-
troen. Tovarno smo si po uvodni predstavitvi ogledali iz 
majhnega vlakca. Od stiskalnice karoserijskih delov smo 
se odpeljali mimo oddelka, kjer vstavljajo armaturno plo-
ščo pa vse do lakirnice. Ogledali smo si torej proizvodnjo 
avtomobila od samega začetka do konca, kjer avto celo te-
stirajo. Na žalost v sami tovarni nismo smeli fotografirati 
zaradi varovanja poslovnih skrivnosti. Iz ene sodobnejših 
avtomobilskih tovarn pripeljejo Toyota Aygo, Peugeot 1008 
in Citroen C1.

Češka Republika ima kar dolgo in pisano zgodovino v 
takšni ali drugačni obliki. Podobno kot Slovenija. Leto 2018 
je prelomno leto za Češko, saj mineva natanko sto let od 
osamosvojitve, sicer v obliki skupne države s Slovaško, Če-
škoslovaška republika. In ravno petek je bil dan, ko so Čehi 
slavili 100. obletnico osamosvojitve od Avstro-Ogrske. Pod 
oknom hotela je bil center dogajanja in bilo je resnično ču-
dovito. Uprizorili so modno revijo oblačil modernih pred 
100 leti, ponovili pomembne govore iz osamosvojitvene ce-
remonije in tako prinesli preteklost na ulice Kolina. Zadnji 
popoldan je bil resnično nepozaben.

Na žalost vseh je teden prehitro minil in že smo se mo-
rali v soboto zjutraj odpraviti proti domu. Rekli smo na svi-
denje svojim gostiteljem in se varno odpravili proti domu.

Hvala sodelujočim učencem in njihovim družinam za 
zaupanje, spremljevalnemu učitelju in vsem sodelavcem.

Staš Rudolf, koordinator projekta

12. SLOVENSKI TRADICIONALNI ZAJTRK

Obeleževanju dneva slovenske hrane z izvedbo tradici-
onalnega slovenskega zajtrka se vsako leto pridružuje 

vedno več posameznikov, podjetij in drugih institucij. S tem 
se sporoča našim najmlajšim v državi, staršem, vzgojiteljem 
in predstavnikom države, da je zavedanje o lokalno pridela-
ni hrani in poseganju po njej zelo pomembno z različnih vi-
dikov, ter da je zajtrk zelo pomemben element zdravega na-
čina življenja. Glavni namen vseslovenskega projekta je, da  
otroci že v vrtcu in šoli spoznajo pomen kmetijstva, živilske 
industrije, čebelarstva, ohranjanja čistega okolja v povezavi 
s pomenom zdrave in uravnotežene prehrane ter gibanja. 

V okviru državnega projekta »Slovenski tradicionalni 
zajtrk« je 16. novembra 2018 potekal že dvanajsti medeni 
zajtrk v slovenskih vrtcih in  osnovnih šolah, tudi  na OŠ 
Veržej. Otroci so imeli zajtrk z živili iz lokalnega okolja. 
Učencem smo ponudili mleko s kmetije g. Saša Seršena iz 
Veržeja, med čebelarjev ČD Veržej, jabolka Sadjarstva Ma-
lus iz Veržeja, surovo maslo iz Pomurskih mlekarn ter rženi 
kruh iz Pekarne Krapec iz Veržeja.

Iskreno se zahvaljujemo sponzorjem, ki so brezplačno 
prispevali živila za zajtrk naših učencev.

Hvala tudi Čebelarski zvezi Slovenije, ki je tudi letos 
pripravila zgibanke za učence prve triade »Čebelica, moja 
prijateljica 12«, katere sestavni del je tudi kazalka za knjigo. 
Prav posebej pa smo se razveselili, da je bila med izbranimi 
šolami, ki so dobile kostum kranjske čebele tudi naša. Šte-
vilne slovenske šole so letos prejele kostum kranjske čebele 
s ciljem osvestiti otroke, da je v Sloveniji doma KRANJSKA 
ČEBELA – SIVKA, ki ni rumena kot čebelica Maja iz ri-
sanke.

Po tradicionalnem zajtrku so potekali dnevi dejavnosti. 
Ob 10. uri pa so se tudi naši učenci pridružili največjemu 
pevskemu zboru, ki je pel Slakovega Čebelarja.

Cvetka Ivančič 

koordinatorica »Slovenskega tradicionalnega zajtrka 2018«
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TRADICIONALNI SLOVENSKI ZAJTRK NA 
RAZREDNI STOPNJI

V tem šolskem letu smo na dan tradicionalnega sloven-
skega zajtrka gostili dijake in profesorje iz Srednje 

šole za gostinstvo in turizem Radenci. Izvedli so praktične 
delavnice, v katerih so učenci lahko aktivno sodelovali pri 
pripravi zdravih jedi. 

RASTEM S KNJIGO

V Sloveniji že nekaj let poteka projekt Rastem s knjigo. 6. 
novembra 2018 smo učenci sedmih razredov Osnovne 

šole Veržej v spremstvu knjižničarke in učiteljice slovenšči-
ne obiskali Splošno knjižnico Ljutomer. Knjižničarka Jasna 
Branka Staman nam je predstavila splošno knjižnico in ne-
kaj knjig, ki bi jih lahko brali sedmošolci. Učenci so z zani-
manjem poslušali. Ob slovesu je vsak sedmošolec dobil v 
last knjigo Avtobus ob treh, slovenske avtorice Nataše Konc 
Lorenzutti. Prav to knjigo lahko učenci že letos uporabi-

jo kot literaturo 
pri tekmovanju 
za Cankarjevo 
priznanje. 

Projekt Ras-
tem s knjigo je 
namenjen sed-
mošolcem, da 
bi se na ta na-
čin seznanili s 
splošno knjižni-
co. Podarjena 
knjiga pa bi jim 
naj bila spodbu-
da za veselje do 
branja.

Marjana Rojnik, 

knjižničarka

»MALE VERŽENCE«

»Male Veržence« smo otroška folklorna skupina OŠ 
Veržej, ki se v sklopu interesne dejavnosti vklju-

čujemo v ožje in širše lokalne prireditve ter s tem prispeva-
mo k ohranitvi kulturne dediščine ljudskega izročila.

V sklopu Miholovega sejma smo se 29. 9. 2018 udeležili 
MiHeCfesta v Veržeju. V krasnem nedeljskem popoldnevu 
smo se, z našim harmonikašem Ambrožem Prašičkom na 
čelu, v povorki sprehodili do odra. Vzdušje smo dopolnili z 
odrsko postavitvijo z naslovom »Male Veržence«, katerega 
sporočilo sta bili otroška nagajivost ter simbolika običajev 
in rekov nekoč, kar smo tudi krasno plesno dopolnili.

Ker nam je cilj vzpodbuditi folklorno dejavnost pri 
otrocih, smo se 24. 11. 2018 priključili velikemu koncertu 
Folklorne skupine Leščeček z naslovom »Dere pride zima«. 
Predstavljali smo otroški običaj »barbarino«. Leščečkom 
smo se na odru pridružili tudi na ponovitvi njihovega kon-
certa v Ljutomeru.           Melita Bombek, mentorica 
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SPREJEM PRVOŠOLCEV V ŠOLSKO 
SKUPNOST

V sredo, 17. 10. 2018 ob 17. uri, smo v šolsko skupnost 
OŠ Veržej sprejeli 10 prvošolcev. Ob tej priložnosti so 

staršem prvošolcev učenci naše šole pripravili kratek kul-
turni program. 
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Prireditev sta s pesmijo otvorili učenki Nuša in Katja. Vse 
zbrane je pozdravila voditeljica Neja, ki je posebej prijazno 
dobrodošlico izrekla prav prvošolcem. S spodbudnimi bese-
dami je učence in starše pozdravila tudi gospa ravnateljica 
Marija Ferenc ter jim zaželela uspešne in prijetne dneve v 
šoli. Nato so se predstavili prvošolci. Zaigrali so kratek skeč, 
zapeli, zaplesali, deklamirali in predstavili ljudsko igro »fu-
clanje«. Na prireditvi so sodelovali še učenci lutkovno-gleda-
liškega krožka, ki so zaigrali igro z naslovom Zaloga za zimo.    

Po nastopu učencev je sledil še uradni sprejem v šolsko 
skupnost. Učenci 1. razreda so izrekli zaobljubo in s tem 
postali pravi člani šolske skupnosti. Prvošolci so ob tej pri-
ložnosti prejeli slavnostno listino in darilo, najbolj pa so se 
razveselili presenečanja – torte!        Mateja Šumenjak

zemeljsko raziskovanje je potekalo po neosvetljenih, blat-
nih in hladnih rovih, pod ozkimi sifoni in med vlažnimi 
stenami. Vmes smo si morali pomagati z rokami in plezati 
po železni lestvi. Jamsko tišino pa je vsake toliko časa pre-
kinil vzdihljaj začudenja in odobravanja. Vse napore smo 
premagali z obilo dobre volje in naš trud je bil nagrajen z 
razgledom na posebnosti krasa, ki jih ravninski Prleki nis-
mo vajeni. Na površju se je odpiralo kaško polje z vrtačami, 
pod površjem kraške jame s sigastimi tvorbami – kapniki.

Najbolj spektakularen vhod v jamo, smo doživeli v Vranji 
jami. V njo vodi velik, skalnato obokan vhod, ki se strmo spu-
sti v notranjost. Vse skupaj je dodatno dramatizirala meglica, 
ki se je dvigovala iz hladne jame. Žal so svetilke, s katerimi 
smo si razsvetljevali blatno pot, odgnale človeške ribice, ki se 
zadržujejo pod sifonom in jih zato nismo videli. Jamar Miran 
je učencem sproti, na terenu razlagal vse o nastanku kraških 
pojavov in oblik. Tako nas je popeljal po robu Planinskega 
polja, posejanega z vrtačami, do dveh velikih požiralnikov 
imenovanih Putikove štirne, kjer so si učenci lažje predstav-
ljali ponor reke ponikalnice. Na gozdni jasi nas je spodbudil, 
da smo sami poiskali vhod v Aleksovo jamo, ki jo je v prete-
klosti na enem izmed taborov, po naključju odkril Veržejec 
Alex Bobnjar. Ob vstopu v jamo je to majhna votlina, skozi 
špranjo pa je videti, da se nadaljuje v vsaj 50 metrov dolg rov. 
Nekaj pogumnežev se je skozi ozek vhod v jamo - ki je ravno 
prav velika za dva, tudi spustilo. Občudovali so lahko jamske 
pajke in hrošče, ter nekaj kapnikov.

»Več je vredna izkušnja, kot sedem modrih pravil,« 
pravi arabski pregovor. Tudi učitelji smo mnenja, da mo-
ramo učencem ponuditi čim več možnosti za pridobivanje 
lastnih izkušenj in učenja z njihovo pomočjo. Učencem je 
potrebno omogočiti čim več doživetij, ki se jih bo mlado 
bitje v svoji starosti z veseljem spominjalo. Za marsikoga je 
bila ta ekskurzija enkratna in nepozabna izkušnja.

Vodja ekskurzije Jasna Poljanec, prof. geografije in nemškega jezika

PRLEKI NA KRASU

Vse se je pričelo daljnega leta 1996, ko se je nekaj na-
grajenih učencev OŠ Veržej, z mentorico Olgo Po-

ljanec, takratno učiteljico geografije, udeležilo tabora na 
Krasu. Pobudnik za to zanimivo tridnevno terensko delo, 
je bil takratni ravnatelj Vzgojnega zavoda Planina, ki je k 
sodelovanju povabil le nekaj izbranih slovenskih osnovnih 
šol. Skupine radovednih učencev, ki so prihajali iz drugih 
geografskih pokrajin Slovenije, so po kraškem terenu vo-
dili domačini, izkušeni jamarji, ki so učencem s svojim 
znanjem približali zanimivosti kraških pojavov. Nekajletno 
zaporedno druženje na taboru je stkalo prijateljske vezi 
med udeleženci. Jamar Miran Nagode, ki je tudi učitelj na 
osnovni šoli v Logatcu, je bil pripravljen skrivnosti podze-
meljskega sveta, pokazati tudi ostalim veržejskim učencem. 
Od takrat se vsako tretje leto, učenci sedmega, osmega in 
devetega razreda, odpravijo na ekskurzijo po Krasu.

In tako je bilo tudi to jesen. Če je oktober suh, je rav-
no pravšnji mesec za pohod po kraških znamenitostih. 
Po triurni vožnji skozi tri različne geografske pokrajine – 
Obpanonsko, Predalpsko in Dinarskokraško, smo prispeli 
najprej na OŠ 8. talcev v Logatec, kjer so nas prisrčno spre-
jeli in pogostili z zajtrkom. Miran, ki je že desetletja strasten 
jamar, nas je popeljal do jam, ki niso dostopne širši javnosti 
in so res nekaj posebnega. Do vhodov v Vranjo, Skedne-
no, Planinsko in Aleksovo jamo, smo se prebijali po strmih 
gozdnih poteh in se spotikali ob apnenčaste kamnine. Pod-
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ŠPORT NA OŠ VERŽEJ

Drugi na medobčinskem prvenstvu v malem 
nogometu

V četrtek, 27. 9. 2018 je bilo v Stročji vasi medobčinsko 
prvenstvo v malem nogometu za starejše učence. Za 

našo šolo so igrali: Nino Volkner, Amadej Vršič, Rene Bru-
nec, Nejc Brunec, Niko Osterc, Rok Novak in Jure Jureš. 

Prvo tekmo so učenci naše šole igrali proti učencem iz OŠ 
Mala Nedelja in zmagali z rezultatom 1:0 (strelec: Niko Os-
terc). V drugi tekmi so izgubili proti učencem iz OŠ Kri-
ževci z rezultatom 2:3 (strelec: Niko Osterc 2 gola). V tretji 
tekmi so igrali proti učencem iz OŠ Ivana Cankarja iz Ljut-
omera, rezultat je bil 1:1 (strelec: Nejc Brunec). V zadnji 
tekmi so premagali učence iz OŠ Stročja vas z rezultatom 
3:1 (strelci: Nejc Brunec 2 gola in Amadej Vršič). Učenci 
OŠ Veržej so osvojili drugo mesto in se prav tako kot učen-
ci iz OŠ Križevci uvrstili na področno prvenstvo v malem 
nogometu. 

Jure Jureš medobčinski prvak v badmintonu

V četrtek, 15. 11. 2018 je bilo v Ljutomeru medobčinsko 
prvenstvo v badmintonu. Za našo šolo so tekmovali: 

Jure Jureš, Nejc Klemenčič, Nuša Senčar in Maša Škrget. 
Maša Škrget je osvojila peto mesto. Nuša Senčar in Nejc 
Klemenčič sta osvojila tretje mesto. Medobčinski prvak pa 
je postal Jure Jureš. Prvi trije z medobčinskega prvenstva so 
se uvrstili na področno prvenstvo, ki bo meseca januarja v 
Lendavi.

Badminton – ekipno

V torek, 20. 11. 2018 je bilo v Ljutomeru medobčinsko 
prvenstvo v badmintonu – ekipno. Za našo šolo so 

igrali: Nuša Senčar, Maša Škrget, Nejc Klemenčič in Jure 
Jureš.  Učenci naše šole so premagali učence iz OŠ Mala 
Nedelja, nato še učence iz OŠ Razkrižje, ter učence iz OŠ  
Ljutomer. V finalu so učenci naše šole po izenačenih dvo-
bojih izgubili proti učencem iz OŠ Križevci, tako so učenci 
naše šole osvojili drugo mesto ter se uvrstili na področno 
prvenstvo.

Medobčinski prvaki v odbojki

V četrtek, 22. 11. 2018 je bilo v Ljutomeru medobčinsko 
prvenstvo v odbojki za starejše učence. Za našo šolo 

so igrali: Jure Jureš, Nik Legen, Timotej Prelog, Rene Bru-
nec, Nejc Klemenčič, Rene Raj, Amadej Vršič, Nejc Brunec, 
Matic Kegelj in Aljaž Stajnko. Učenci naše šole so v prvi 
tekmi premagali učence iz OŠ Ivana Cankarja iz Ljutome-
ra z rezultatom 2:0, v drugi tekmi so premagali učence iz 
OŠ Janka Ribiča Cezanjevci, prav tako z rezultatom 2:0. V 
polfinalu so premagali učence iz OŠ Križevci z rezultatom 
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2:0. V finalu so učenci naše šole bili boljši od učencev iz 
OŠ Stročja vas z rezultatom 2:0. Tako so učenci naše šole 
osvojili prvo mesto brez izgubljenega seta, ter se uvrstili na 
področno prvenstvo v Mursko Soboto.

Dom

PONEDELJKI S PSIČKO ELLI

Ne pravijo zastonj, da je pes človekov najboljši prijatelj. 
Seveda tega ne mislimo dobesedno, a v tej misli se skri-

va veliko resnice. Živali igrajo v našem življenju pomembno 
vlogo, nas spremljajo, nam na svoj način prisluhnejo, nudijo 
nam toplino in nas obenem naučijo sprejemanja odgovor-
nosti. Sprejmejo nas takšne kot smo, z vsemi našimi poseb-
nostmi in pomanjkljivostmi. Psa prav nič ne zanima, ali smo 
dobili negativno oceno. Zaradi nje nas ne obsoja, k nam se 
stisne enako kot takrat, ko smo ocenjeni z odlično.

Takšna je tudi psička Elli, ki nas z mentorico Anito obi-
skuje vsak drugi ponedeljek. Z njeno pomočjo se otroci 
ukvarjajo s temami kot so odgovornost, sodelovanje, potr-
pežljivost, izguba, sreča, ljubezen itd. Igrajo se različne igre, 
gredo na sprehod, kaj narišejo, ali pa se le pogovarjajo o 
omenjenih temah. Na ta način se dotaknejo mnogih vsebin, 
ki so pomembne za naše življenje v različnih skupinah, med 
soljudmi.

Takšne dejavnosti so zelo pomembne, saj živali vplivajo 
tako na naše razmišljanje kot vedenje. Že samo s svojo pri-
sotnostjo povzročijo, da smo bolj umirjeni, sproščeni in od-

prti za odnose s soljudmi. Ob vsem tem pa nas še naučijo, 
kako pravilno ravnati z njimi, kako zanje poskrbeti.

Dejavnost bodo otroci obiskovali skozi vse leto in se je 
vsi že zelo veselijo.          Kamila Kramarič

MEDGENERACIJSKO SODELOVANJE

Pri prostovoljstvu ne gre le za pomoč ljudem v stiski in 
izboljšanje kakovosti življenja posameznika, temveč 

tudi za vzgojo mladih k solidarnosti in krepitvi humanih 
vrednot (sočutje, človečnost, socialna odgovornost….) ter 
omogočanje uveljavljanja na pozitiven in koristen način. 
Prostovoljstvo pomeni za naše otroke tudi priložnost za 
pridobivanje novih znanj in nabiranje izkušenj na druga-
čen način.

V sodelovanju z Domom starejših občanov Gornja Rad-
gona tedensko poteka druženje mladostnikov in starostni-
kov pri različnih aktivnostih: igrajo šah, se družijo in klepe-
tajo, na skupnih sprehodih obujajo spomine na preteklost, 
se pogovarjajo o vsakdanjih temah in današnjih dogodkih, 
izmenjujejo izkušnje in recepte, skupaj ustvarjajo in izde-
lujejo … 

Medgeneracijsko sodelovanje že vrsto let poskrbi za to, 
da otroci in starostniki z medsebojnim sodelovanjem skrbi-
jo in dvigajo kakovost življenja drug drugemu. Ponosni 
smo, da smo za večletno sodelovanje prejeli zahvalo Doma 
starejših občanov Gornja Radgona.                 Vida Šijanec 
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DAN ODPRTIH VRAT STANOVANJSKE 
SKUPINE VERŽEJ

»Na Zmelji veliko ljudi živi, 
v vsaki vasici par hišic leži. 
Pri Muri pa bela hiša stoji, 
v njej Stanovanjska skupina Veržej živi.« 
   (otroci in mladostniki SSV)

V nedeljo, 4. novembra smo v hiši na Ribiški 22 zače-
li pisati novo zgodbo – zgodbo stanovanjske skupine 

Veržej. Sestavljamo jo štirje fantje, dve dekleti in štiri vzgo-
jiteljice. Sobe, prostorne in svetle, smo napolnili z veseljem, 
toplino in igrivostjo. Skupaj se smejimo, jočemo, iščemo 
kompromise, a na koncu se veselimo prav vsake, še tako 
majhne zmage. Da bi bilo naše bivanje v hiši še bolj os-
mišljeno in da se hkrati učimo odgovornosti ter skrbi, so se 
nam pridružili še mački Mia in Luna, ter zajček Bela. 

Ker smo »novi« v ulici, smo 28. novembra odprli vrata 
za vse tiste, ki so nas želeli pobliže spoznati in doživeti utrip 
našega vsakdana v hiši. Na ta velik dan smo se pridno prip-
ravljali vse od začetka šolskega leta.

Obiskovalcem smo ponudili številne izdelke iz gline 
(vaze, posode), široko ponudbo različnih adventnih venč-
kov, svečnikov, namiznih aranžmajev in voščilnic. V druž-
bi sveže pečenih piškotov, toplega čaja in božičnih zvokov 
smo pričarali pravo božično vzdušje, a največji delež so k 
prijetnemu vzdušju prispevali naši obiskovalci, ki so se v 
tako velikem številu odzvali našemu povabilu. 

Ta dan je bil namenjen vam – dragi gostje, zato se vam 
iskreno zahvaljujemo, da ste si vzeli čas in sredin popoldan 
preživeli v naši družbi.

Mladostniki in vzgojitelji Stanovanjske skupine Veržej

PREGLED DOGODKOV V NAŠI ŽUPNIJI

7. 10. 2018 | FRANČIŠKOVA NEDELJA
Pri drugi sveti maši so Frančiškovi otroci, ki jih vodi 

s. Zalika, sprejeli v svoje vrste novega člana, ki je po enem 
letu obiskovanja srečanj naredil obljube. V duhu svetega 
Frančiška se bo trudil živeti svojo ljubezen do Boga, do 
bližnjega in vsega stvarstva. Skupini Frančiškovih se je 
na novo pridružil Tim, ki se bo eno leto pripravljal na 
obljube. Dva člana pa sta bila sprejeta med animatorje. 
S svojim sodelovanjem in uvodi so obogatili sveto mašo.

 2. 12. 2018 | BLAGOSLOV ADVENTNIH VENČKOV
Advent je čas pred božičem in je namenjen pričako-

vanju Jezusovega prihoda oz. rojstva. Simbol adventa je 
adventni venec s štirimi svečami. Pri prvi in drugi sveti 
maši je g. župnik blagoslovil adventne venčke, ki so jih 
po končani sveti maši farani odnesli na svoje domove. 
Na vsako adventno nedeljo prižgemo novo svečo in se 
tako poglobljeno pripravimo na praznovanje Gospodo-
vega rojstva. Tudi letos so se Frančiškovi otroci skupaj s 
sestro Zaliko potrudili in izdelali lepe adventne venčke 
in jih skupaj z božičnimi voščilnicami ponudili župlja-
nom pri obeh svetih mašah. Zbrani izkupiček je name-
njen za misijone.

2. 12. 2018 | PREDSTAVITEV LETOŠNJIH BIRMANCEV
Pri drugi sveti maši se je predstavilo 26 letošnjih 

birmancev, ki jim je g. župnik izročil Sveto pismo kot 
vodilo pri pripravi na sprejem zakramenta sveti birme, 
ki ga bodo prejeli 5. maja prihodnje leto. Namen priprav 
na zakrament je prav utrditev v veri. Molimo zanje, da bi 
jim Gospod dal dovolj milosti in moči, da bi na poti za 
njim zmogli vztrajno in pogumno hoditi. 

 
2. 12. 2018 | MIKLAVŽEVANJE

Po drugi sveti maši je otroke iz naše župnije obiskal 
sveti Miklavž s svojimi spremljevalci. Družina Ivančič je 
skrbno pripravila prijeten in poučen spremni program. 
Sveti Miklavž je navzoče otroke nagovoril, jih pohvalil, 
tudi pokaral ter jih obdaril z bogatimi darili. Miklavž-
evanja se je udeležilo 78 otrok, ministrantov in pevcev 
otroškega pevskega zbora.
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JESEN V MARIJANIŠČU

Poletje je že daleč za nami, vrvež 
okrog Marijanišča se je polegel 

in v zadnjih treh mesecih smo bili 
povabljeni, da se pripravimo na je-
sen. Kakor smo bili prej povabljeni, 
da opazimo pisano druščino ljudi 
vseh starosti, ki se je zadrževala 
okrog Marijanišča, smo v jesenskih 
mesecih bili, morda, toliko bolj po-
vabljeni, da opazujemo naravo, ki 
se je s svojimi raznobarvnimi od-
tenki, pripravljala na počitek. Ko 
v začetku meseca decembra pišem 
omenjeni članek, se tudi jesen že 
zdi nekoliko daleč. Mnoga dreve-
sa sedaj brez listov samevajo sredi 
meglene narave in vstopajo v neko 
obdobje tišine, da si znova nabere-
jo moči in čez nekaj mesecev znova 
poženejo liste, cvetove in na kon-
cu plodove. Marijanišče pa ni čisto 
podobno temu. Morda se nekoliko 
manj ljudi vidi npr. v sonaravnem 
vrtu za Marijaniščem, je pa še ved-
no precej vrveža znotraj omenjene 
stavbe. Tudi v jesenskih mesecih so 
nas obiskali različni posamezniki 
in skupine. Na začetku jeseni smo 
gostili dijake Ljutomerske gimnazi-
je, dober mesec za tem so se znova 
vrnili, ko so medse povabili svoje 
sovrstnike iz Makedonije (Ohrid). 
Tako, kakor poleti, smo tudi v je-
seni bili deležni obiska raznih za-
konskih skupin, ki se rade vračajo 
v Veržej, da si ob koncu tedna na-
berejo duhovnih in fizičnih moči. 
Meseca oktober in november pa sta 
že tradicionalno zaznamovana z 
obiskom različnih neokatehumen-
skih skupin iz celotne Slovenije. 

Ko človek takole gleda nazaj na 
minule mesece in mora izbrati in 
opisati podrobneje en dogodek, ki 
je še posebej zaznamoval dogajanje 
v Marijanišču, je včasih pred dile-
mo, čemu dati prednost in mogoče 
bi bilo za bralce Fünkešnice zani-
mivo letošnje oktobrsko Srečanja 
družin birmancev. 

Na tretjo soboto v mesecu ok-
tobru, ko je bilo pastoralno leto že 

utečeno in programi usklajeni, smo tudi tokrat v Marijanišče povabili birmance, 
starše in botre na srečanje družin birmancev. Zbralo se je okrog 50 birmancev in 
birmank ter nekaj več kot 70 staršev in botrov. Program smo pripravili tako za 
birmance, kakor za njihove starše. Ob priliki o Usmiljenem Samarijanu so birmanci 
in birmanke razmišljali, kdo so roparji današnjega časa, ki nemočne in ranjene lju-
di puščajo ob cesti življenja; kdo so ljudje, od katerih bi pričakovali pomoč, a gredo 
mimo mladih in kdo so tisti "samarijani", ki jim priskočijo na pomoč. Program za 
birmance so vodili animatorji SMC Veržej in Frančiškovi otroci s sestrama Zaliko 
in Pavlino. Starši pa so pod vodstvom Petra Pučnika razmišljali o moči in nemoči v 
odnosu in o birmi kot priložnosti ali skušnjavi za družino.

Primož Korošec sdb, vodja Marijanišča
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MLADINSKE JASLICE

Tudi letos smo se animatorji Salezijanskega mladinske-
ga centra Veržej podali na pot ustvarjanja naših sku-

pnih jaslic. Letošnjo ustvarjalno ekipo smo sestavljali: Jožef 
Ivančič, Romina Erjavec, Mirjam Ivančič, Nastja Borko, 
Petra Ivančič, Monika Ivančič, s. Zalika Svenšek in Primož 
Korošec, sdb. Povezali smo ideje in na koncu soustvarili 
hlevček s figuricami, ki izžarevajo Luč. Luč, ki prihaja med 
nas. Resnična Luč, ki razsvetljuje vsakega človeka, kot pravi 
Janezov evangelij. Preko jaslic želimo sporočiti, da je tudi 
za nas zelo pomembno, da se ustavimo in poglobimo vase. 
Naj nas ne zavede blišč sveta, ki želi drveti in drveti v potro-
šništvo ter uživanje. Bog je edina prava Luč, ki nas bo vedno 
znova ogrela. Lučke na ulicah bodo ugasnile, sejmi in vse 
stojnice bodo pospravile svoje ponudbe in zaprle vrata stoj-
nic. Kaj pa Bog? Njegova luč ne bo nikoli ugasnila, Njegovo 
srce ne bo nikoli zaprlo svojih vrat, kajti On je resnična Luč. 
Zatekajmo se k Njemu, ki je naše zatočišče, naš topel dom. 
Resnična Luč, ki razsvetljuje vsakega človeka, je prihajala 
na svet. Jn 1,9              Monika Ivančič

LEŠČEČEKI ZAPLESALI V ZIMO

Zadnja novembrska sobota je že tradicionalno napolnila 
Kulturno dvorano Janeza Ferenca v Veržeju – potekal 

je namreč 12. Večer folklore, ki so ga člani Folklorne sku-
pine Leščeček poimenovali »Dere pride zima«. V dobri uri 
in pol trajajočem programu so predstavili »zimske« običaje. 
Večer se je začel udarno – z največjim prleškim praznikom 
– kolinami. V postavitvi, ki jo je tako kot tudi vse ostale 
postavil umetniški vodja Leščečkov Marko Rus, so plesalci 
na zanimiv in inovativen način predstavili ta kmečki običaj. 

Sledili so »Barbarčjaki«, člani Otroške folklorne skupine 
OŠ Veržej, FS Mlodi Verženci, ki so predstavili »lazenje« na 
Barbarino. Družina Ivančič iz Veržeja je obiskovalce pobo-
žala z ubranim petjem božičnih pesmi, in tako na simbolni 
način sporočala, da je to vedno bil in je družinski praznik. 
Po božiču praznujemo Štefanovo – koledarsko in v predsta-
vi. V zimskem času je bilo še posebej veselo ob »godovni-
kih«, saj ljudi ni preganjalo delo zunaj in so si lahko vzeli 
malce več časa zase, družino in prijatelje. Tako so se sosedje 
in prijatelji tudi zbrali na »Štefoven grünti«, mu zapeli eno 
hudomušno in se z njim poveselili. Prihod novega leta je v 
preteklosti bil zaznamovan s koledovanjem. Koledniki so 
hodili od hiše do hiše in s pesmijo želeli vsega dobrega v 
novem letu. Prav tako so se veselili življenja in se zahva-
ljevali za vse dobro, kar se jim je zgodilo. Koledovali so ob 
novem letu, v času svetih treh kraljev in ob svečnici – ki je 
za Prlekijo posebnost, saj so na to koledovanje šle izključno 
ženske. Vse to so predstavili člani Folklorne skupine Lešče-
ček v postavitvi »Novo leto voščimo« in dokazali, da odlično 
deluje tudi Vokalna skupina Leščeček, ki se trudi predvsem 
ohranjati prleške ljudske pesmi. Kot gostje so nastopili še FS 
Krnica Svečina s postavitvijo vzhodnoštajerskih plesov, ki 
so jo poimenovali »Pridi, bova plesala«. Večer so člani KD 
Slavka Osterca Veržej zaključili s postavitvijo »Kak pregnati 
zimo?«.  Po dolgi zimi so si že vsi želeli toplejših dni, svetlo-
be in nenazadnje – dela. Tako so se še pred postnim časom 
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zadnjič poveselili na pusta in z njim pregnali zimo. Nor-
čavosti na ta dan ni manjkalo in velikokrat so ravno v tem 
prazniku ljudje našli v sebi otroka – tistega hudomušnega, 
nabritega in veselega.

Ob koncu programa je sledilo presenečenje – tako za 
gledalce, kot tudi za same plesalce. Po dobrih dveh letih 
zbiranja sredstev, so se Leščečki razveselili društvene har-

monike, znamke Munda. Da je harmonika res edinstvena 
(izdelana je v celoti iz lesa in lesenih delov), gre zahvala 
predvsem Jerneju Rudolfu, sicer zaposlenemu v podjetju 
Munda. Prepričani smo, da bo nov inštrument imel veliko 
delovnih ur in bo razveseljeval tako plesalce na vajah, kot 
obiskovalce na nastopih. Iskrena hvala vsem, ki ste tudi fi-
nančno pripomogli, da se je uresničila velika želja!

Damir Skuhala
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DRUŠTVO UPOKOJENCEV VOŠČI

Prelepa dolga in topla jesen nas je razvajala, 
kot že dolgo ne. Kot bi mignil, je zadišalo po 

cimetu in piškotih. Obdarovanje, druženje, kole-
sarjenje, ustvarjanje, medgeneracijsko sodelova-
nje in še več smo doživeli v tem času. 

Vsem bralcem voščimo obilo zdravja, sreče, 
vedrega duha in veliko prijateljev!

Društvo upokojencev Veržej

Zahvale OZVVS Ljutomer za uspešno sodelovanje so 
prejeli: OZZVS Gornja Radgona, Murska Sobota, Lendava 
in Ormož, policijsko veteransko društvo Sever za Pomur-
je, Območno združenje slovenskih častnikov Ljutomer, 
združenje borcev za vrednote NOB Ljutomer, Udruga dra-
govoljaca i veterana domovinskog rata republike Hrvatske 
podružnica Međimurske županije Čakovec, Udruga dra-
govoljaca i veterana domovinskog rata republike Hrvatske 
podružnica Međimurske županije Ogranak Štrigova, obči-
ne Ljutomer, Križevci, Veržej in Razkrižje ter Segrap d.o.o. 
Ljutomer za dolgoletno sponzorstvo.

Za uspešno delo v OZVVS Ljutomer pa so priznanja in 
plakete prejeli: Alojz Novak, Jože Ladiha in Alojz Filipič, 
red III. stopnje; ter Drago Klenar, Danilo Krajnc in Milan 
Ščavničar, bronasto plaketo.

Na oder je stopila tudi županja Občine Ljutomer, mag. 
Olga Karba in v imenu Občine Ljutomer podelila zahvalo 
OZVVS Ljutomer za 20. obletnico delovanja.

V kulturnem programu so sodelovali Pihalni orkester 
KD Ljutomer, Cvenski oktet in dijakinje in dijaki Gimna-
zije Franca Miklošiča Ljutomer, prireditev pa je povezoval 
Branko Hrga.            Povzeto po prlekija-on.net

V LJUTOMERU OBELEŽILI 50 LET 
TERITORIALNE OBRAMBE IN 20 LET 
OBMOČNEGA ZDRUŽENJA VETERANOV 
VOJNE ZA SLOVENIJO

V petek, 30. novembra, so se v kulturnem domu v Ljut-
omeru navzoči zbrali, da bi obeležili kar dve obletnici; 

in sicer 50. obletnico od ustanovitve Teritorialne obrambe 
Slovenije in 20. obletnici delovanja Območnega združenja 
veteranov vojne za Slovenijo Ljutomer.

Slavnostna govornika na prireditvi sta bila major Anton 
Kosi, ki je na kratko opisal zgodovino Teritorialne obrambe 
na območju današnje Slovenije, ter generalmajor Ladislav 
Lipič, predsednik Zveze veteranov vojne za Slovenijo. Sle-
dnji je skupaj z Alojzem Filipičem, predsednikom OZVVS 
Ljutomer podelil priznanja, zahvale in plakete.

Zahvale so prejeli (člani, ki so bili na ustavnem zboru 
veteranov izvoljeni v organe društva): Miloš Vrbančič (pos-
tuhmno), Ludvik Gregorinčič, Marko Milič, Jože Ladiha, 
Mirko Rauter, Alojz Novak, Slavko Modlic, Milan Bolkovič, 
Igor Škrbenta, Vlado Kunčič, Branko Košti, Borut Krajnc, 
Ljubo Smodiš, Branko Kaučič in Alojz Filipič.
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JESENSKI POHOD TURISTIČNEGA DRUŠTVA

Že tradicionalno smo tudi letos organizirali jesenski po-
hod Turističnega društva Veržej, ki se ga je odeležilo 

zelo veliko pohodnikov, željnih dobrega druženja. Zgodaj 
popoldan smo se zbrali pri Petrolu v Vučji vasi od koder 
smo krenili proti Bučečovcem, pot nas je vodila skozi gozd 
proti Murščaku. Med pohodom nas je na avtobusni postaji 
pričakalo lepo presenečenje, »postržjače« in »špricar«. Ok-
repčani smo se podali veselo naprej na pot, z lepim razgle-
dom na prleške gorice. Med lepimi vikendi nas je g. Slavko 
Jureš povabil v njegovo klet na odlično domačo kapljico. 
Z dobro voljo smo ob nadaljevanju pohoda uspešno pre-
ganjali oblake. In končno smo prispeli na cilj v Stanetince, 
v vinotoč, kjer nas je g. Milan pričakal z domačimi dobro-
tami, ob dobri jedači in pijači smo se še malo poveselili in 
nato z dobrimi vtisi odšli vsak svojo pot.       TD Veržej

soglasno odločil za določenega izvajalca in se z njim dogo-
voril za začetek del, ki v teh dneh že potekajo. Istočasno si 
pridobivamo ponudbe za keramičarska dela in za montažo 
stropa. Z omenjenimi deli bi radi zaključili v prvi polovici 
prihajajočega leta. 

Seveda brez finančnih sredstev vsega omenjenega ne bi 
mogli izvesti in načrtovati del za naprej. Pri tem nam ob-
čina zagotavlja vsako leto določeno višino sredstev, nekaj 
zberemo sami, z zbiranjem starega železa, kar se da opravi-
mo sami v obliki prostovoljnega dela, v veliko pomoč pa so 
nam sredstva, ki jih prejmemo s strani vas, krajani Veržeja, 
z nakazilom za obnovo doma. Za omenjena nakazila se vam 
iskreno zahvaljujemo in zagotavljamo, da jih porabimo iz-
ključno za obnovo doma, saj se sredstva zbirajo na zato po-
sebej odprtem TRR .  

Dolžni smo vam povedati, da je nadzorni odbor obči-
ne Veržej po anonimni prijavi zahteval od nas vso doku-
mentacijo v zvezi z obnovo doma. Seveda smo dostavili in 
pokazali vso dokumentacijo, nadzorni odbor pa ni zaznal 
nobenih nepravilnosti pri omenjenem delu. Zadnje čase se 
tudi širijo raznorazne govorice o obnovi in o nepravilni po-
rabi sredstev zbranih za obnovo doma. Vsem zagotavljamo, 
da so sredstva, dodeljena s strani občine porabljena strogo 
namensko, o čemer tudi na koncu leta podamo poročilo, 
tako na občino kot nadzorni osebi s strani projektanta. 
Sredstva od krajanov, ki se zbirajo na posebnem TRR, se 
prav tako porabljajo samo za obnovo doma, o čemer se bos-
te lahko prepričali na občnem zboru društva v posebnem 
finančnem poročilu. Zagotavljamo vam, da so raznorazne 
gostilniške in druge govorice netočne in nikakor niso plod 
našega neresnega ali slabega dela. 

Vsem še enkrat hvala za vaš prispevek in pomoč pri 
kakršnem koli delu pri obnovi doma. Upamo, da se bomo 
leta 2020 na 140 letnici lahko skupaj veselili nove pridobi-
tve za Veržej.            Mihael Kolbl, predsednik PGD Veržej

OBNOVA GASILSKEGA DOMA 

Leto se počasi približuje koncu in zato je čas, da se pre-
gleda opravljeno delo. Čutimo se dolžni, da vam preds-

tavimo opravljeno delo pri obnovi gasilskega doma v izte-
kajočem se letu.

Prvi korak smo naredili že v januarju, ko smo izvedli 
izolacijo na podstrešju. Nato smo pričeli z zbiranjem po-
nudb za okna in garažna vrata. Pri tem se nam je vse skupaj 
nekoliko zavleklo, saj smo morali od Zavoda za varovanje 
kulturne dediščine pridobiti soglasje za PVC okna. Ome-
njeni zavod je predvideval in prvotno zahteval montažo 
lesenih oken in sekcijskih garažnih vrat. Po dolgih pogovo-
rih smo se le uspeli dogovoriti in pridobiti soglasje za PVC 
okna in za rolo garažna vrata. Za rolo garažna vrata smo se 
morali odločiti zaradi prenizkih stropov v garaži in višine 
gasilskih vozil. Po prispelih in pregledanih več ponudbah, 
smo se v duhu dobrega gospodarja odločali racionalno. Pri 
odločitvi smo tehtali kvaliteto in ceno, saj se zavedamo, 
da se omenjeno ne kupuje vsako leto. Proti drugi polovici 
leta smo pridobili tudi ponudbe za slikopleskarska dela v 
notranjosti doma. Po pregledu ponudb se je upravni odbor Fo
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Mesec oktober je Mesec varstva pred požari, v kate-
rem gasilci po celotni Sloveniji aktivno sodelujemo 

v promociji gasilstva v Sloveniji in skrbimo za preventivo v 
lokalni skupnosti. Tudi gasilci iz Banovec smo bili v mese-
cu oktobru še posebej aktivni. V začetku meseca smo ope-
rativni člani in mladinci očistili oba javno dostopna vaška 
studenca, enega pri gasilskem domu in enega pri spome-
niku sv. Florjana. S tem smo zagotovili boljši pritok pod-
talne vode in ugotovili, da je v obeh studencih dovolj vode 
za potrebe gašenja. V petek, 19. oktobra, smo se udeleži-
li tudi evakuacije in predstavitev gasilskih društev iz naše 
občine. Šolskim otrokom smo prikazali pravilno rokovanje 
in gašenje z ročnimi gasilnimi aparati na prah. Še isti dan 

OBISK MIKLAVŽA 

December je čas, ko nas obiščejo trije dobri decembrski 
možje. Prvi med njimi pride med nas Miklavž. Tako 

kot že nekaj zadnjih let, je tudi letos prišel med nas in obda-
ril naše najmlajše gasilce. Zbralo se je 24 mladih gasilcev in 
gasilk, ki so z velikimi očmi, nekateri mlajši pa tudi z neko-
liko strahu, pričakovali Miklavža z njegovimi spremljevalci. 
Nekateri so se skrivali za starši, drugi so pogumno pristo-
pili do Miklavža in z njim poklepetali. Na koncu pa je vsem 
v očeh zasijala solza sreče ob skromnem darilu in spozna-
nju, da je bilo lepo. Zato so vsi obljubili, seveda skupaj z 
Miklavžem, da se drugo leto zopet srečamo na istem mestu. 

Mihael Kolbl, predsednik PGD Veržej

AKTIVNOSTI BANOVSKIH GASILCEV OB MESECU VARSTVA PRED POŽARI

popoldan pa je sledil osrednji dogodek v mesecu varstva 
pred požari, namreč vodstvo GZ Ljutomer je sprožilo ne-
napovedano vajo za občinsko poveljstvo Veržej. Vaja je po-
tekala v Banovcih, na turistični kmetiji Šalamun, udeležile 
pa so se je vsa tri društva iz naše občine. Predpostavka vaje 
je bila, da je zagorelo v apartmaju zaradi pozabljene hrane 
na štedilniku. Med gašenjem se je gost poškodoval in ostal 
ujet v apartmaju. Naloga gasilcev je bila pogasiti ogenj in 
rešiti poškodovanega gosta. Vajo smo uspešno zaključili in 
s tem pokazali, da smo vsa tri društva v našem občinskem 
poveljstvu izredno dobro odzivna in pripravljena pomagati 
vsem, ki so naše pomoči potrebni. Z gasilskim pozdravom, 
na pomoč!               Denis Trstenjak
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PRIPRAVE NA BOŽIČNO VAS 2018

Člani Turističnega društva Banovci se trudimo izpeljati 
vse dejavnosti, predvidene s programom dela.

 V drugi polovici leta smo sodelovali na ocenjevanju pr-
leške gibanice v okviru praznovanja Občine Križevci, kjer je 
gibanica TD Banovci bila izbrana za absolutno zmagovalko 
med ljubiteljskimi in tržnimi ponudniki. Lidiji Topolnik 
hvala za njeno pripravljenost in strokovnost  pri peki le-te.

V poletnih mesecih smo se lotili urejanja vasi. Prebarva-
li in popravili smo vaške zunanje mize in klopi ter celo leto 
skrbeli za park v centru vasi. Udeležili smo se kolesarjenja 
po občini Križevci in organizirali kolesarjenje do Tinekove-
ga broda, kjer smo preživeli prijeten popoldan.

Jeseni smo speljali trebljenje buč in kožuhanje, kjer je 
bilo prisotnih in na koncu zelo zadovoljnih veliko turistov.

Turistično utico smo osmisli in ji dali svoj namen. V njej 
smo naredili knjigobežnico, v kateri so shranjene rabljene 
knjige, namenjene vsem, ki še vedno dajejo prednost tiska-
ni knjigi pred elektronsko. Vabimo vas, da knjigobežnico 
obiščete in ji podarite knjigo, ki bo nekomu prav gotovo 
polepšala trenutek ali dva, v zameno pa vzemite ponujeno 
in jo čez čas vrnite. To je namreč knjižnica brez plačila čla-
narine.

Decembra smo pričeli z ustaljenimi dejavnostmi, ki se 
nanašajo na Božično vas. Zadnji teden v novembru smo  
pripravili delavnico izdelave adventnih venčkov in novo-
letnih aranžmajev, spletli pa smo tudi dva večja adventna 
venca, ki krasita  center vasi. Sedaj sledi nabiranje mahu 
in idej za izdelavo jaslic, ki bodo v Banovce spet privabile 
številne obiskovalce. 

Vabljeni na klepet ob kuhanem vinu in čaju miru.
Mirne in lepe praznike vam želi Turistično društvo Ba-

novci.      Majda Kolbl

ADVENTNI VENEC V BUNČANIH

Adventni čas je priprava na Kristusov prihod, spomin 
na njegovo rojstvo. To je čas očiščevanja, odpušča-

nja in spreobrnjenja, zato nas naj vsaka prižgana adventna 
svečka na adventnem venčku posebej nagovori.

Vaščani Bunčan smo se zadnji četrtek v mesecu no-
vembru zbrali pred vaško kapelo z namenom, da spletemo 
adventni venec. Za smrečje sta poskrbela darovalca le-tega, 
Slavko in Cvetka Ivančič in nas je že čakalo pred kapelo. 
Potrebna je bila le volja in inovativnost, kar pa ni manjkalo 
nobenemu od prisotnih. Z dobro voljo nam je v kratkem 
času tudi uspelo. Sledila je nastavitev štirih luči, ki se pri-
žigajo vsak teden do božiča. Po končanem delu sta nas vse 
prisotne povabila na pogostitev in okrepčilo k sebi, v nji-
hov dom, prijazna gostitelja Mira in Milan Vrabelj. Miza se 
je šibila od estetsko oblikovanega peciva in mesnih dobrot 
ter napitkov. Vse je bilo tudi zelo okusno. Sledil je prijeten 
klepet in obujanje spominov, ki je trajal pozno v noč. Razšli 
smo se z željo, da bi plamenčki na svečkah pregnali vse sen-
ce iz našega srca. V srcih naj sveti blaga luč in iz njih preže-
ne mraz in nemir. Zaživita naj ljubezen in upanje.

Danica Gregorinčič
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NASTAJA NOVA KASAŠKA TRENING 
STEZA

Ob opuščeni gramoznici v Bunčanih so prizadevni la-
stniki in rejci konj kasačev naše občine pristopili k 

ureditvi trening steza za konje kasače. Na območju gra-
moznice, ki je v lasti Agrarne skupnosti Bunčani, je nekoč 
okoli gramoznice že bila speljana kasaška trening steza in 
starejši ljubitelji se spominjajo tudi kasaških dirk, ki so bile 
tam v začetku sedemdesetih let.  

Po pridobljenem soglasju lastnika zemljišč so pristopili 
k sanaciji brežin gramoznice in gradnji steze. Pri tem niso 
pozabili na ribiče, saj se je v sklopu sanacije brežin uredilo 
več mest za ribarjenje. Prav tako se je saniralo degradirano 
območje nekdanjega divjega odlagališča, tako da prostor 
pridobiva lepšo in privlačnejšo podobo. Z veliko prostovolj-
nega dela je urejena steza dolžine slabih osemsto metrov, s 
potrebnimi nagibi ter dovozi na stezo. V nadaljevanju bo 
potrebo na stezi urediti še vrhnji sloj, ki mora biti narejen 
iz peska različnih frakcij. Pričakujejo, da bodo stezo dokon-
čali naslednjo pomlad, tako da bo pripravljena za trening, 
morda pa tudi za kakšne promocijske dirke.

KOLEDAR ŠD NK VERŽEJ

V ŠD NK Veržej smo že drugo leto zapored skozi koledar 
poskušali prikazati življenje v naši občini. Veržej na-

mreč ni samo kraj, v katerem se igra nogomet, pač pa ponu-
ja še veliko več. In ravno to smo želeli, skozi lokalna društva 
in organizacije predstaviti tudi našim igralcem. Domačim, 
še posebej pa tistim, ki prihajajo iz okoliških krajev in re-
gij.Prepričani smo, da boste tudi letošnji koledar z veseljem 
obesili na stene vaših domov.              Dušan Magdič
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KURILNA SEZONA PRINAŠA TUDI 
ONESNAŽEN ZRAK 

Onesnažen zrak je v razvitem svetu najpomembnejši 
okoljski problem. Prispeva namreč k nastanku šte-

vilnih bolezni in skrajšuje življenjsko dobo ljudi. Zato na 
Nacionalnem inštitutu za javno zdravje (NIJZ) izpostav-
ljamo, da je zrak v času kurilne sezone pri nas velikokrat 
onesnažen, še posebej so problematični  delci (PM). Gre za 
mešanico trdnih in tekočih snovi, razpršenih v zraku. Nji-
hova glavna sestavina je ogljik, na katerega so vezane raz-
lične škodljive snovi, kot so npr. strupene kovine, organske 
spojine. 

Delci so različnih velikosti: od saj, ki jih vidimo s pro-
stim očesom, do najmanjših ultrafinih nanodelcev. Od ve-
likosti delcev je odvisno, kako globoko v dihala prodrejo 
in kakšne posledice povzročajo. Najmanjši delci prodrejo 
najgloblje do pljuč in gredo naprej v kri. Manjši kot so, dlje 
v telo prodrejo in bolj so škodljivi.

Kaj povzročajo v našemu telesu?
• Osnova njihovega škodljivega delovanja je povzro-

čanje vnetja. Z vdihavanjem pridejo v naša pljuča in povzro-
čajo draženje, poškodbe tkiva in vnetje.  Najmanjši delci iz 
pljuč vstopajo v kri in se s krvjo odplavijo v različne orga-
ne: v srce, jetra, ledvice, možgane... ter tudi tam povzročajo 
vnetja in različne škodljive kronične učinke.                        
• Najpomembnejši so vplivi na srce in ožilje ter na dihala: 

povzročajo vnetja dihalnih poti, pospešujejo nastanek 
astme.

• Pri dolgotrajnem delovanju povzročajo spremembe v 
krvi in na ožilju, ki imajo lahko za posledico povečano 
nevarnost za nastanek krvnih strdkov in infarkta. 

• Delci so tudi rakotvorni. Onesnažen zrak, ki je posledi-
ca gorenja fosilnih goriv (nafta, premog, les, naftni deri-
vati) sodi namreč v prvo skupino rakotvornih snovi, ki 
dokazano povzročajo raka.

• V zadnjem času povezujejo delce tudi z nekaterimi 
nevrološkimi boleznimi ter s sladkorno boleznijo. Ško-
dljivo vplivajo praktično na celo telo.

Kdo je najbolj ogrožen?
• bolniki z obstoječimi srčno-žilnimi in pljučnimi bolez-

nimi
• starejši ljudje, majhni otroci
• sladkorni bolniki
• zdravi odrasli, ki so intenzivno fizično aktivni na pros-

tem - zaradi poklica, športa (dihajo globlje, hitreje)

Ob zelo povečanih vrednostih delcev v zraku so najbolj 
prizadeti akutni bolniki. Kratkoročno so najbolj ogroženi tis-
ti, ki trpijo zaradi že obstoječih dihalnih in srčno-žilnih bo-
lezni, saj se lahko njihova osnovna bolezen hitro poslabša. 
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Kako ravnati v času povišanih ravni delcev PM10 v zraku?
Svetujemo, da prebivalci ravnajo po priporočilih, ki so  

objavljeni na spletni strani NIJZ na naslednji povezavi.
(http://www.nijz.si/sites/www.nijz.si/files/uploaded/pm_pri-
porocila_za_prebivalce_jesen_2018.pdf). 

Ob povišanih koncentracijah priporočamo zmanjšanje 
fizičnih aktivnosti, zlasti na prostem in še posebej pri ose-
bah, ki imajo že od prej težave z dihali, srcem in ožiljem 
oziroma zaznavajo težave. Še posebej se smo na to pozorni 
v obdobjih, ko so vrednosti  delcev več dni skupaj močno 
presežene. 

Zato je priporočljivo spremljati podatke o onesnaženosti 
zraka v Sloveniji, ki jih na svoji spletni strani redno objavlja 
Agencija Republike Slovenije za okolje (ARSO) na naslednji 
povezavi. (http://www.arso.gov.si/zrak/kakovost%20zraka/
podatki/amp/) 

Skupaj z ARSO smo na NIJZ pripravili tudi stopenjske 
napovedi onesnaženosti zraka z delci in priporočila za rav-
nanje v obliki barvne lestvice. Različnim stopnjam onesna-
ženosti zraka (od nizke, zmerne, visoke do zelo visoke), ki 
so označene z zeleno, rumeno, oranžno in rdečo barvo, so 
priloženi ustrezni zdravstveni nasveti.

Hkrati z napovedjo prekomerne onesnaženosti zraka 
podaja ARSO tudi osnovna priporočila za ukrepanje (pri-
poročila glede kurjenja in pravilne priprave drv, zmanjšanja 
ogrevanja, uporabe javnega prevoza ...). 

                      
Za boljši zrak smo odgovorni vsi; država, pa tudi vsak 

posameznik, ki z odgovornim ravnanjem lahko veliko na-
redi: uporaba javnega prometa, dobra izolacija stavb, ogre-
vanje s centralnim daljinskim sistemom, vzdrževane in 
dobro delujoče peči z dobrim izgorevanjem, ogrevanje na 
plin, toplotne črpalke...

 Če uporabljamo les, pa le kakovostna, čista in pravilno 
posušena drva ali druge oblike pravilno pripravljene lesne 
mase.  

Kurjenje onesnaženega, lakiranega, barvanega opa-
dnega lesa, smeti, tekstila, plastike je silno škodljivo. S tem 
povzročamo sproščanje strupenih snovi skozi dimnik, ki 
jih neposredno vdihavamo vsi, mi sami in naši otroci. 

 Nacionalni inštitut za javno zdravje

Center za zdravstveno ekologijo

Člani strokovne skupine za Zrak

VPLIVI OKOLJA 
NA ZDRAVJE

ONESNAŽEN 
ZUNANJI ZRAK 

DELCI PM 

RANLJIVE SKUPINE

• Dojenčki in otroci
• Starejši ljudje
• Ljudje z boleznimi srca in ožilja
• Ljudje z boleznimi dihal 
  (astma, KOPB) 
• Sladkorni bolniki

VIRI ONESNAŽEVANJA

VPLIVI NA ZDRAVJE

PM10

PM2,5

PM0,1

PM2,5

PM10

PM2,5

PM10

PM0,1

PM0,1

• Bivanje na prostem omejimo na čas, ko je onesnaženost 
zraka v dnevu najnižja. Izogibajmo se bližini prometnic, 
izberimo park ali gozd. Ne izvajajmo napornejših fizičnih 
aktivnosti, omejimo se na sprehod.

• Bivalne prostore učinkovito prezračimo, ko je 
onesnaženost zraka v dnevu najnižja.

• Bodimo pozorni na simptome in znake, kot so kašelj 
ali pomanjkanje sape. To so opozorila, da je treba fizične 
napore zmanjšati.

• Kronični pljučni (astma, KOPB) in srčni bolniki naj redno 
jemljejo predpisano terapijo, pri roki pa naj imajo tudi 
zdravila za hitro lajšanje napadov oziroma poslabšanj. 
Pospešen srčni utrip, pomanjkanje sape ali neobičajna 
utrujenost lahko napovedujejo resno poslabšanje 
osnovne bolezni. V takih primerih naj hitro poiščejo 
zdravniško pomoč.

• Redno spremljajmo obvestila in napovedi ARSO o 
kakovosti zraka (www.arso.gov.si) in ravnajmo skladno 
z napotki glede na aktualno raven onesnaženosti.

• Doprinesimo k zmanjšanju izpustov v domačem 
okolju – to lahko storimo tako pri ogrevanju objekta 
v katerem živimo kot pri načinu transporta!

VDIHAVANJE

Kaj lahko sami storimo za 
zašcito svojega zdravja?

• Upoštevajmo Priporočila za ravnanje prebivalcev 
ob povišanih koncentracijah delcev PM10 glede na 
stopnjo onesnaženosti zraka (www.nijz.si):

bolezni
živčevja

presnovne
bolezni

bolezni srca
in obtočil 

drugi učinki:
prezgodnji porod,

nizka porodna teža..

bolezni
dihal
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Sestava in lastnosti medu
Med je povsem naravno živilo. Vsebuje okrog 200 raz-

ličnih snovi. Lastnosti in kakovost medu so odvisni od iz-
vora nektarja, zrelosti medu, klimatskih pogojev, sezone, 
sestave tal, načina in pogojev pridelave in shranjevanja kot 
tudi od čebelarske prakse. Nekatere sestavine so posledica 
zorenja medu, nekatere dodajo čebele, izvor nekaterih pa 
so rastline. Med istega botaničnega porekla se razlikuje, 
zaradi klimatskih razlik in različnega geografskega pore-
kla. Že majhne spremembe v količini naštetih organskih in 
rudninskih snovi spremenijo barvo, vonj in okus. Od tod 
potem toliko različnih vrst medu od svetlega do temnega z 
vsemi njihovimi značilnostmi. Od slovenskih medov imajo 
najvišjo antioksidativno učinkovitost hojevi medovi, sledijo 
smrekovi, gozdni, kostanjevi, cvetlični, lipovi in nazadnje 
akacijevi. 

Vrste medu so dobile imena po rastlinah, na kate-
rih čebele nabirajo medičino oz. mano. V Sloveniji so to 
predvsem akacija, lipa, smreka, hrast, kostanj, hoja, oljna 
ogrščica, ajda…. In od tod tudi toliko različnih vrst medu: 
akacijev, lipov, smrekov, kostanjev, hojev, regratov,…  

Uporaba medu
Med se večinoma uporablja kot nepredelano živilo, upo-

rablja pa se tudi v živilsko predelovalni industriji kot sladilo. 
Uporabljajo ga tudi zaradi okusa in viskoznosti, predvsem 
pri proizvodih, ki temeljijo na žitaricah.   

Zaradi enkratne sestave se prebava medu pri človeku 
razlikuje od prebave drugih vrst sladkorjev. Med vsebuje 
predvsem enostavne sladkorje, ki jih naše telo lahko direk-
tno izkoristi. Če ga primerjamo z belim sladkorjem, ima 
med manjši vpliv na količino glukoze v krvi, in to predvsem 
zaradi visoke vsebnosti fruktoze. 

Raznolikost medu lahko s pridom izkoristimo pri prip-
ravi raznovrstnih jedi in napitkov. Za vsak okus lahko kaj 
najdemo. Uporabimo ga lahko za zajtrk, malico, večerjo pa 
tudi pri pripravi kosila je uporaben. Z medom lahko na-
domestimo sladkor, ki ga uporabljamo v naši prehrani ali 
ga uporabimo kot dodatek glavnim jedem. Sladkanje čaja 
z medom je stara navada, z njim pa lahko sladkamo tudi 
kavo, šabeso, ledeni čaj, smutije, limonado, mlečni riž, ra-
zne kaše, sladoled, sadne solate…Poleg tega, da si med zjut-
raj namažemo na kruh, ga lahko dodamo tudi v kosmiče, si 
pripravimo skutni namaz z medom, ali namaz z medom in 
kakavom, kislo smetano z medom,  dodamo ga lahko v jo-
gurt, ali si pripravimo palačinke z medom. Poda se pri prip-
ravi piščančjih, divjačinskih in azijskih jedeh. Tudi omake, 
prelivi, marinade in zelenjava dobijo z dodatkom medu 
posebno aromo. Nepogrešljiv je seveda pri pripravi slaščic. 
Uporabimo lahko recepte za navadni sladkor, pri tem pa 
moramo upoštevati, da je slajši kot navadni sladkor in da 
vsebuje več vode, zato vzamemo malo manj medu, kot je 

predpisanega sladkorja, količino tekočine v receptu zmanj-
šamo za ¼ teže dodanega sladkorja. Pečemo pri malo nižji 
temperaturi, da preprečimo prekomerno porjavitev peciva. 
Med veže nase vlago, zato ostane pecivo z medom dalj časa 
sveže in zmanjšuje drobljenje peciva.

Pri pripravi jedi iz medu je potrebno upoštevati tudi nje-
govo aromo. V splošnem je za svetlejše vrste medu značil-
na mila, nežna aroma, temnejše vrste pa imajo močnejšo 
aromo. Zato bomo za slajenje nežnih jedi, kjer ne želimo, 
da prevladuje okus medu, uporabili nežen akacijev med, v 
golaž bomo dodali temen gozdni med, medenemu pecivu 
pa bo odlično aromo dal kostanjev med. Medu pri peki in 
kuhi ne uporabljamo zaradi njegovih zdravilnih lastnosti, 
ampak predvsem zaradi njegove arome. Če je le možno ga 
dodamo na koncu kuhanja, da ohranimo več sestavin. 

Razlika med belim sladkorjem in medom je več kot 
očitna. V belem sladkorju je le disaharid saharoza, ki se 
razkroji v glukozo in fruktozo in nič drugega. V medu so 
tudi sladkorji, pa še druge snovi, skoraj vse, kar vsebuje in 
potrebuje človeško telo, zato ima med posebne lastnosti, ne 
samo sladkost. In ne nazadnje: pri proizvodnji sladkorja se 
uporabljajo različne kemikalije, v nasprotnem primeru pa 
je med popolnoma naraven proizvod čebel, ki mu ničesar 
ne dodajamo niti ne odvzemamo, ne vsebuje nobenih kon-
zervansov, vsebuje pa antioksidante in deluje protimikrob-
no. Naša novoletna zaobljuba bi lahko bila bolj zdrav način 
življenje - v vsakdanji prehrani zamenjamo med za sladkor. 

Za začetek lahko pripravimo preprost osvežilni in krep-
čilen napitek limonado z medom. Iztisnemo sok polovice 
limone, dodamo kozarec tople vode in žlico medu ter dobro 
premešamo. Napitek bo še izdatnejši, če ga bomo uživali na 
tešče.

Andreja Kandolf Borovšak

ZAKAJ JE MED BOLJŠI OD SLADKORJA?
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ZLAGANJE PRTIČKOV ZA VSE PRILOŽNOSTI – NAREDI SAM

Če želite navdušiti svoje goste, poizkusite eno od spodnjih idej, ki bodo dodale piko na i pogrnjeni mizi,  
ne glede na to, za kakšno priložnost gre. S slikovnim prikazom vseh korakov in navodili vam bo brez težav uspelo!

ŽEPEK

Zelo uporaben žepek, v katerega pospravite pribor. 
V tem primeru boste potrebovali malo večji prtiček 

oz. naj bo njegova stranica dolga toliko kot vaša vilica/
žlica. Prtiček postavite kot kaže slika (1). Pomembno je, 
da je vidna notranja (bela) stran. Prepognite ga navzgor 
(2), nato pa še po diagonali, da se pokaže stran z vzor-
cem (3). Postopek ponovite še dvakrat, samo da je pre-
gib vsakič cca. 1 cm krajši. Vsakič ga podvihajte pod 
prejšnjega (4) (5). Prtiček obrnite in prepognite nazaj 
za tretjino (6). Zatem prepognite še drugo stran, tako da 
se obe strani ravno stikata (7). V male žepke postavite 
pribor. Končni izdelek na sliki (8).

PTIČEK

Še ena zanimiva umetnina, ki jo lahko postavite tako 
na krožnik, kot v kozarec. Prtiček postavite tako kot 

kažeta sliki (1) in (2). Prepognite ga navzgor, da dobi-
te trikotnik (3), nato pa prepognite navzdol do sredine, 
kot kažeta sliki (4) in (5). Podvihajte spodnji del (6) in 
prepognite, tako da je odprti del trikotnika na zunanji 
strani (7). Iz odprtega dela začnite na rahlo vleči plasti 
(8), tako da dobite kot nekakšno perje (9). Plasti razpo-
redite kot kaže končni izdelek na sliki (10).

Brigita Ziherl

Povzeto po: https://mojpogled.com
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SMREČICA

Najbolj primerna okoli božično-novoletnih prazni-
kov. Prtiček postavite kot kaže slika (1), navzdol 

prepognite eno plast (2) in ponovite z vsemi preostalimi 
plastmi, le da je vsaka malo zamaknjena (3). Desno in 
levo stran zapognite nazaj, tako da dobite smrečici po-
dobno obliko (4) (5). Vsako plast podvihajte, tako da 
dobite trikotnike (6) (7), na koncu pa nazaj zapognite še 
preostali prtiček – končni izdelek na sliki (8).

KLOBUK

Še posebej primerno za bolj svečane pogrinjke. Prtiček 
postavite kot kaže slika (1). Na desni strani ga pre-

pognite navzdol (2), na levi pa navzgor (3). Tako dobite 
nekakšen paralelogram. Obrnite okoli (4), prepognite od 
spodaj navzgor (5) in nato od spodaj potegnite ven triko-
tnik (6). Levo stran prepognite navznoter (7), tako da se 
vse skupaj skrije pod veliki trikotnik (8). Ponovno obrnite 
(9) in levo stran spet prepognite navznoter. Rob je tako 

skrit v žepek na desni (10). Potegnite narazen, da dobite 
klobuk – končni izdelek na sliki (11).
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2018/19
Prlekija

bozicna

11. razstava slovenskih jaslic,  
otroških jaslic in jaslic iz krep papirja 
v puščenjakovi dvorani rokodelskega centra duo veržej 
od 7. 12. 2018 do 2. 2. 2019

★ ★ ★
2. razstava medenih hišk 
v čebelarstvu tigeli - čebelarski muzej 
od 10. 12. 2018 do 6. 1. 2019

★ ★ ★
21. sezona uprizoritve predstave Božična noč 
pri ivanovem izviru na razkrižju 
24. 12. 2018 ob 19. uri in 5. 1. 2019 ob 18. uri

★ ★ ★
Božična vas 
v naselju banovci 
od 14. 12. 2018 do 6. 1. 2018
15. 12. 2018 ≈ Božični sejem na vasi

★ ★ ★
Božični bazar
v termah banovci 
21. - 23., 25. - 26. 12. 2018

NOVOST:

Božični 
pohod
23. 12. 2018  

ob 14. uri

OBČINA VERŽEJ

Aktivnost se izvaja v sklopu projekta Zeleno želimo, INTERREG SI-HR (2014-20)


